
 – 1 –   

Jautājumi komisāra amata kandidātiem       LV 
 

JAUTĀJUMI KOMISĀRA AMATA KANDIDĀTAM 

Stefanam SEŽURNĒ  

Priekšsēdētājas izpildvietnieks. Uzplauksme un industriālā stratēģija 

 

1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi Jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāru un vispārīgo Eiropas 
interešu virzīšanai, it sevišķi Jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs Jūsu pienesums Komisijas politisko 
vadlīniju īstenošanā? Kā Jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst 
Jūsu portfelī? Kā Jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 
ko esat veicis, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār Jūsu darbību Komisijā? 

Esmu no paaudzes, kurai Eiropa ir gan kaut kas pašsaprotams, gan ikdienas cīņa.  

Kaut kas pašsaprotams tāpēc, ka es savu politisko darbību sāku kā kampaņas dalībnieks 2004. gada Francijas 
referendumā par ES konstitūciju. Pirmās vēlēšanas, kurās es kandidēju, bija 2019. gada Eiropas Parlamenta 
vēlēšanas. Kā Eiropas Parlamenta deputāts un grupas vadītājs un kā Eiropas un ārlietu ministrs es devu savu artavu 
dažos no pēdējo gadu lielākajiem ES sasniegumiem: zaļajā kursā, mūsu kopīgajā vakcīnu iegādē, atveseļošanas 
plānā Next Generation EU, digitālo tirgu regulējumā un, protams, palīdzībā Ukrainai. 

Ikdienas cīņa tā ir tāpēc, ka esmu saskāries ar šaubām par Eiropas projektu, it sevišķi pēc Brexit, ar centieniem par 
visām varītēm sagraut pašus ES pamatus un vājināt mūsu vienotību un ar uzticības krīzi mūsu ES iestādēm. Tāpēc 
Eiropa ir kā katras dienas brīnums, taču trausls brīnums, kurš iespējams, pateicoties atjaunotai mūsu līdzpilsoņu 
uzticībai. Kā Eiropas civildienesta ierēdnim un vēl jo vairāk kā komisāram mans pienākums ir visus lēmumus 
pieņemt, paturot to prātā. Kalpot Eiropas vispārējām interesēm nozīmē veidot un īstenot politiku, kas var gan 
uzlabot iedzīvotāju ikdienas dzīvi, gan risināt milzīgās problēmas, ar kurām saduras mūsu kontinents.  

Ņemot vērā to, ka nākamie desmit gadi būs grūti, Eiropas vispārējās intereses mūs motivē rīkoties ar sparu, sākot 
ar vienu no galvenajām prioritātēm — nepārprotami tīru industriālo stratēģiju ar spēcīgāku vienoto tirgu, lai 
palīdzētu novērst prognozēto Eiropas lejupslīdi, kā arī tās milzīgās sociālās un politiskās sekas. Mūsu kopienas un 
ārkārtīgi strādīgie iedzīvotāji vēlas kvalificētu, pienācīgu un labi apmaksātu darbu. Mūsu uzņēmumi vēlas iespējas 
investēt, radīt un ražot vairāk un labāk, ar tādiem pašiem nosacījumiem kā konkurenti ārpus Eiropas un bez 
nevajadzīga sloga. Tās ir saprotamas, pamatotas vēlmes, uz kurām Eiropas Savienībai ir jāreaģē.   

Man ir sena pārliecība: atgūstot vadošo lomu ekonomikā un rūpniecībā, mēs varam nodrošināt individuālu 
labklājību un sabiedrības saliedētību. Ir arī jāpaātrina mūsu pāreja uz klimatneitralitāti. Ieņemot Francijas 
ekonomikas un rūpniecības ministra padomnieka amatu, es biju viens no arhitektiem vienai no lielākajām 
ekonomikas reformām Francijas nesenajā vēsturē. Kā EP deputāts un grupas vadītājs es neatlaidīgi centos panākt 
jaunu pieeju mūsu rūpniecībai, sniedzoties tālāk par bezjēdzīgo pretnostatījumu starp dekarbonizāciju un izaugsmi, 
tā vietā abas prioritātes saskaņojot. Būdams referents, kas atbild par intelektuālā īpašuma tiesībām mākslīgā 
intelekta jomā, es atbalstīju unikāla Eiropas modeļa izveidi, kas balstīts uz ētiku un inovāciju. Būdams Eiropas un 
ārlietu ministrs, es par darba kārtības prioritāti noteicu iepriekš bez ievērības atstātās ekonomiskās partnerattiecības 
ar Austrumāfrikas vai Latīņamerikas demokrātiskajām valstīm.  

Šāda domāšana var arī palīdzēt īstenot vienu no šīs Komisijas galvenajām prioritātēm — mūsu ekonomikā panākt 
dzimumu līdztiesību un līdz ar to rūpniecības politikā integrēt dzimumu līdztiesības aspektu. Šajā jaunajā Komisijā 
mans pirmais uzdevums, ja mani apstiprināsiet, būs gādāt, lai visi uzņēmumi īstenotu direktīvu par sieviešu 
pārstāvību uzņēmumu valdēs. Kā kolēģijas loceklis es arī ceru atbalstīt priekšsēdētājas izpildvietnieces Roksanas 
Minzatu darbu pie zinātnes, tehnoloģijas, inženierzinātņu un matemātikas izglītības stratēģiskā plāna — arī ar to 
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vajadzētu panākt, ka vairāk sieviešu un meiteņu izvēlas izglītību un karjeru šajā jomā. Dzimumu līdztiesība ir 
mērķis, kura sasniegšanai izšķiroša nozīme ir politiskajai gribai, un šajā ziņā esmu sevi pierādījis, par ko liecina 
to sieviešu skaits, ko esmu iecēlis amatā Francijas Ārlietu ministrijā, un tas, ka mans ministra birojs Francijas 
diplomātijas vēsturē bija pirmais, kurā sievietes bija pārsvarā. Ja mani apstiprinās amatā, es apņemos par šo pieeju 
cīnīties pašā Komisijas sirdī. Jūs varat arī rēķināties ar to, ka es kā 39 gadus vecs priekšsēdētājas izpildvietnieka 
amata kandidāts radīšu iespējas jaunajai paaudzei it visā, ko es darīšu. Lai Eiropas jauniešiem dotu iespēju ietekmēt 
lēmumus Eiropas Savienībā, es ar prieku organizēšu ikgadējos dialogus ar jauniešiem, sākot ar pirmo dialogu 
manās pirmajās 100 darba dienās. 

Visu mūžu esmu nenogurstoši strādājis vispārējās interesēs. Būdams vadītājs Eiropas Parlamentā, es nekad 
neizvairījos no saviem pienākumiem. Šādai funkcijai ārkārtīgi svarīga ir gan konsekvence, gan neatkarība. 
Parlamentā es nekad nevilcinājos aizstāvēt nostāju, kas atšķiras no manas partijas un manas mītnes valsts nostājas, 
zinot, ka tā ir Eiropas vispārējās interesēs. Tas jo īpaši attiecas uz ES direktīvu par vardarbību pret sievietēm. Jūs 
varat būt arī droši, ka es vienmēr esmu sekojis, joprojām sekoju un turpināšu sekot visaugstākajiem ētikas 
standartiem, pilnībā ievērojot ES līgumus, kā arī Rīcības kodeksu. 

Mana karjera sākās ar Eiropu. Mana pirmā apņemšanās pret vēlētājiem bija kalpot mūsu Savienībai. Mani 
pienākumi valdībā ietvēra Eiropas vienotības veicināšanu. Ja jūs pieņemsiet manu kandidatūru darbam Eiropas 
Komisijā, es būšu uzticīgs ne tikai savam zvērestam aizstāvēt Eiropas vienotību un tās dibināšanas principus, bet 
pildīšu arī savu patieso mūža apņemšanos. 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un Jums pakļauto dienestu darbu? Kā 
Jūs izprotat to, ka Jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 
gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 
uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 
procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 
pozīcijās kā Padome? 

Es strādāju Eiropas Parlamentā, un mana cieņa pret šo institūciju un tās locekļiem nekad nav mazinājusies. Es 
apņemos uzturēt šīs īpašās attiecības ar Eiropas Parlamentu — Eiropas demokrātijas pukstošo sirdi —, kuras 
balstās uz savstarpēju uzticību. 

Mēs savu leģitimitāti iegūstam no jūsu balsojuma. Lai arī mūsu vārdus ierosina Padome un Komisijas 
priekšsēdētājs, bez Eiropas Parlamenta piekrišanas mēs amatā stāties nevaram. Tas ir ļoti būtiski, lai nodrošinātu, 
ka mūsu politikas pamatā esošās politiskās ievirzes atbilst pilsoņu vairākuma vēlmēm, kas izteiktas Eiropas 
Parlamenta vēlēšanās. 

Ja apstiprināsiet manu iecelšanu amatā, es kā darba metodi starp maniem dienestiem, manu biroju, mani un Eiropas 
Parlamentu apņemos šo: 

— es apsolu nodrošināt atbilstīgus turpmākos pasākumus saistībā ar jūsu ziņojumiem un rezolūcijām par 
jautājumiem, kas saistīti ar manu portfeli. Es, tāpat kā Komisijas priekšsēdētāja, joprojām atbalstu Parlamenta 
lielāku lomu tiesību aktu ierosināšanā un izstrādē. Es patiesi uzskatu, ka tas ir priekšnoteikums stabilam, efektīvam 
un uzticamam Eiropas lēmumu pieņemšanas procesam; 

— es apsolu aktīvi un regulāri piedalīties komiteju sanāksmēs, plenārsēdēs, trialoga sarunās, kā arī ierasties jūsu 
grupās, ja jūs man to lūgsiet. Es uzskatu, ka visos šajos kontekstos Komisijai jābūt pēc iespējas labāk pārstāvētai 
politiskā līmenī; 

— es apsolu visos lēmumu pieņemšanas procesa posmos veidot un uzturēt tiešas saziņas kanālu ar attiecīgo 
komiteju locekļiem. Mani dienesti un mana komanda būs viegli pieejami visā pilnvaru laikā, izmantojot 
divvirzienu informācijas plūsmu;  

— es apsolu uzaicināt konkrētu jomu referentus, ēnu referentus vai vadošos deputātus uz darba sēdēm, lai risinātu 
pamatotas bažas un pieņemtu idejas, kas nāk tieši no viņu parlamentārā darba un vēlēšanu apgabaliem;  
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— es apsolu informācijā un attiecīgos dokumentos dalīties ar Parlamentu tādā pašā veidā kā ar Padomi. Tā ir ne 
tikai cieņa pret abiem likumdevējiem, bet arī pienākums saskaņā ar mūsu pamatnolīgumu.  

Visas šīs apņemšanās ir demokrātiskās pārskatatbildības jautājums. Mums pret šo institūciju un jūsu pārstāvētajiem 
pilsoņiem ir jāizrāda cieņa un pārskatatbildība. Tikai kopā mēs Eiropā varam panākt progresu.  

Saskaņā ar priekšsēdētājas iesniegtajām politiskajām pamatnostādnēm, kuras saņēma šīs institūcijas vairākuma 
atbalstu, es ar nepacietību gaidu, kad uzklausīšanā varēšu izklāstīt, kā iederas portfelis, ko priekšsēdētāja man ir 
uzticējusi, un cik atbilstošas ir mūsu prioritātes. Ar nepacietību gaidu, kad varēšu uzklausīt arī jūsu vēlmes, idejas 
un bažas.  

Saistībā ar manu pilnvarojuma vēstuli ir unikāla iespēja beidzot izstrādāt pilnībā integrētu rūpniecības stratēģiju — 
no mikroekonomikas līdz makroekonomikai, no iekšējā tirgus līdz ārējai dimensijai, no augšupējām līdz 
pakārtotām nozarēm, no publiskām līdz privātām investīcijām. Ja mani apstiprinās amatā, es visus šos 
konkurētspējas instrumentus izmantošu cilvēku labklājības labā, protams, ievērojot pilnīgu koleģialitāti ar citiem 
komisāriem un pilnībā sadarbojoties ar jums.  

Ja mani apstiprinās amatā, es apņemos regulāri ziņot šai institūcijai par sava pilnvarojuma progresu. Es uzskatu, 
ka ir ļoti svarīgi jau no paša sākuma noteikt skaidrus mērķus un objektīvus rādītājus, pēc kuriem jūs varēsiet 
novērtēt manus rezultātus un mūsu kopīgos centienus. 

Ekonomikas un monetārās komitejas jautājumi 

Kapitāla tirgu savienība (KTS) 

3. Kādi ir galvenie šķēršļi un kādas prioritātes, ko Jūs noteiktu kapitāla tirgu savienības un uzkrājumu un 
ieguldījumu tirgus attīstībai, lai palielinātu privāto un publisko finansējumu ieguldījumiem straujas izaugsmes 
projektos un kapitāla tirgos, ieguldot inovācijā? Kā Jūs nodrošināsiet, lai centieni uzlabot ES finanšu nozares 
konkurētspēju neapdraudētu finanšu stabilitāti vai neradītu pārmērīgu risku? Kāda, Jūsuprāt, ir vērtspapīrošanas 
nozīme šajā programmā? 

Jaunā Komisija vēlas kļūt par investīciju Komisiju, un ievēlētā priekšsēdētāja Urzula fon der Leiena savās politikas 
pamatnostādnēs paziņoja, ka viņa veidos “uzkrājumu un investīciju savienību”, kas palīdzēs novērst investīciju 
nepietiekamību. Privātā un publiskā finansējuma palielināšanai, lai modernizētu mūsu ekonomiku un rūpniecību, 
ir vajadzīgi labi funkcionējoši un attīstīti finanšu tirgi, kas vajadzības gadījumā apvienoti un koordinēti ar 
mērķtiecīgiem publiskā sektora riska paturēšanas pasākumiem.  

Pirmkārt, uzkrājumu un investīciju savienības centrā ir jābūt iedzīvotājiem. Iedzīvotāji daudz ietaupa, bet savu 
bagātību galvenokārt glabā bankās un iegulda mājokļos, kur tā nesniedz tik lielu ieguldījumu ienesīgās investīcijās, 
cik varētu. Viņu līdzdalību kapitāla tirgos nereti kavē virkne savstarpēji saistītu faktoru: augstas nodevas un 
konsultāciju izmaksas, zema konkurence finanšu produktu izplatīšanā tirgus sadrumstalotības dēļ, zems 
finanšpratības līmenis un uzticēšanās finanšu starpniekiem.  

Ja mani apstiprinās par priekšsēdētājas izpildvietnieku, es sadarbošos ar finanšu pakalpojumu un uzkrājumu un 
investīciju savienības komisāru(-i) un citiem kolēģijas locekļiem, lai rastu veidus, kā stimulēt iedzīvotājus vairāk 
savu ietaupījumu “likt lietā”. Mums ir jāizstrādā jauni uzkrājumu un investīciju produkti Eiropas līmenī, lai 
investīcijas ievirzītu reālajā ekonomikā. Tas nāktu par labu Eiropas uzņēmumiem, dodot tiem kapitālu, kas 
vajadzīgs, lai tie spētu konkurēt, inovēt un īstenot zaļo, digitālo un sociālo pārkārtošanos. Tas nāktu par labu arī 
Eiropas iedzīvotājiem, sagādājot viņiem iespēju palīdzēt finansēt Eiropas ekonomiku, ja vien viņi ir pienācīgi 
aizsargāti un no savām investīcijām gūst pienācīgu peļņu. 

Otrkārt, Eiropas inovatīviem uzņēmumiem nav pieejams pietiekams riska kapitāls, lai tie spētu augt un 
paplašināties Eiropas Savienībā. Tas ir viens no galvenajiem šķēršļiem ES konkurētspējai. Tāpēc svarīgs mērķis 
ir uzlabot riska kapitāla pieejamību. Ja mani apstiprinās, kopā ar finanšu pakalpojumu un uzkrājumu un 
ieguldījumu savienības komisāru(-i) un citiem kolēģijas locekļiem mēs meklēsim veidus, kā piesaistīt vairāk 
institucionālo investoru, kā labāk izmantot publiskos finanšu instrumentus, palielināt informētību un sekmēt 
paraugprakses apmaiņu, pārskatīt nodokļu un tiesisko regulējumu, lai likvidētu esošos šķēršļus un balstītos uz 
sekmīgām nacionālajām shēmām. Īpaša uzmanība būtu jāpievērš atlikušajiem šķēršļiem, kas kavē tādu 
ieguldījumu fondu paplašināšanu, kuri spēj atbalstīt inovatīvu uzņēmumu finansējuma vajadzības. 
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Treškārt, ES kapitāla tirgi nevar konkurēt starptautiski un nevar gūt labumu no vienotā tirgus mēroga, jo tie ir 
pārāk sadrumstaloti. ES investoriem ir mazākas iespējas investēt, un, ja tie investē, tiem izmaksas ir augstākas un 
ienesīgums ir zemāks nekā citur. Bez liela mēroga tirgiem ES arī nespēs apmierināt zaļās un digitālās pārkārtošanās 
finansējuma vajadzības. Ir svarīgi apzināt šķēršļus un turpināt darbu pie šķēršļu likvidēšanas, kas kavē Eiropas 
tirgu integrāciju un padziļinātu likviditāti, bet arī nodrošināt, ka Eiropas finanšu iestādes var darboties vienlīdzīgos 
konkurences apstākļos pasaulē, lai starptautiski saskaņoti standarti tiktu konsekventi piemēroti Eiropā un citās 
jurisdikcijās. Dziļāki finanšu tirgi arī stiprinātu eiro starptautisko nozīmi. Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu 
centienus risināt neatrisinātās problēmas, kas kavē Eiropas kapitāla tirgu potenciāla pilnīgu izmantošanu atbilstoši 
kapitāla tirgu savienības rīcības plānam. 

Visbeidzot, atšķirības finanšu tirgus dalībnieku uzraudzībā var palielināt izmaksas, kas rodas, veicot 
uzņēmējdarbību dažādās dalībvalstīs. Daudzas no šīm atšķirībām var kaitēt arī investoriem, kuriem dažādās 
dalībvalstīs aizsardzības līmenis var nebūt vienāds. Uzlabota uzraudzības sistēma ES līmenī var būt svarīgs 
virzītājspēks ceļā uz to, lai izmantotu visu mūsu kapitāla tirgu potenciālu, samazinot neefektivitāti, radot 
apjomradītus ietaupījumus un veidojot uzticēšanos tirgu darbībai. Tam būtu liela nozīme regulatīvā sloga 
samazināšanā. Ir dažādi veidi, kā uzlabot uzraudzību. Ir vajadzīga papildu apspriešanās un sadarbība ar visām 
ieinteresētajām personām, lai saprastu, kā uzlabot uzraudzības pasākumus Eiropas Savienībā, ņemot vērā arī 
dažādo nozaru un valstu īpatnības.  

Es domāju, ka pareizi strukturētai, labi regulētai un uzraudzītai vērtspapīrošanai var būt pozitīva loma ekonomikā 
kā jaunu investoru piesaistīšanas līdzeklim un kā riska pārvaldības instrumentam, kas kredītrisku pārnes no 
bankām uz plašu ES un trešo valstu institucionālo investoru loku, kuri gūtu labumu no riska darījumu lielākas 
diversifikācijas. Tas var bankām dot iespēju nodrošināt lielāku finansējumu reālajai ekonomikai. 2019. gada 
vērtspapīrošanas regulējums un tā vēlākie grozījumi uzlaboja pārredzamību un standartizāciju vērtspapīrošanas 
tirgū, tomēr šis tirgus ES joprojām nav pietiekami attīstīts. Eiropas Centrālās bankas valde 2024. gada martā un 
Eiropadome 2024. gada aprīlī uzsvēra, cik svarīgi ir atdzīvināt ES vērtspapīrošanas tirgu. Labi funkcionējošam 
vērtspapīrošanas režīmam vajadzētu būt mūsu darba kārtības punktam. Ja mani apstiprinās, mana nostāja par to, 
vai un kā būtu jāatjaunina pašreizējais režīms, veidosies, ņemot vērā turpmāku informācijas apmaiņu ar jums un 
notiekošās mērķtiecīgās apspriešanās rezultātus, tostarp Eiropas uzraudzības iestāžu tehniskos ieteikumus. Šajā 
sakarā mēs vienmēr centīsimies garantēt finanšu stabilitāti.  

Eiropai ir vajadzīgas labi funkcionējošas un starptautiski vadošas bankas, apdrošinātāji, ieguldījumu uzņēmumi 
un citi starpnieki, lai finansētu inovāciju, investētu zaļajā, digitālajā un sociālajā pārkārtošanā un atjaunotu ES 
konkurētspēju. Tajā pašā laikā mums nevajadzētu aizmirst, cik svarīgi ir saglabāt stabilu un spēcīgu uzraudzības 
sistēmu. 2007./2008. gada finanšu krīzi izraisīja pārāk vāji standarti, pārāk pavirša uzraudzība un pārāk aprobežota 
starptautiskā sadarbība. Kopš tā laika regulējuma un uzraudzības reformas Eiropas finanšu sistēmu ir 
nostiprinājušas, un tagad tā var paļauties uz labi kapitalizētām finanšu iestādēm un pēdējo gadu notikumos ir 
pierādījusi savu noturību. Mums būtu jāizmanto šis spēcīgais pamats, lai tagad panāktu Eiropas finanšu nozares 
konkurētspēju ilgtermiņā. 

Kā norādīts ievēlētās priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas politiskajās pamatnostādnēs, ir arī jāpiesaista 
privātais kapitāls un jāmazina risks tam. Privātā kapitāla izmantošana ES uzņēmumu konkurētspējas atbalstam 
būtu jāatvieglo ar riska amortizācijas līdzekļiem, piemēram, aizdevumiem, garantijām vai pašu kapitāla 
intervencēm. Lai iegūtu sīkāku informāciju, lūdzu godātos deputātus iepazīties ar manām atbildēm uz 5. jautājumu. 

Konkurētspējas koordinācijas instruments 

4. Kādiem vajadzētu būt jaunās ierosinātās konkurētspējas koordinācijas sistēmas galvenajiem pīlāriem? Kā tas 
mijiedarbojas ar Eiropas Konkurētspējas fondu? 

Ievēlētās priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas politiskajās pamatnostādnēs ir norādīts uz jaunu Eiropas 
Konkurētspējas fondu kā daļu no mūsu priekšlikuma jaunam un pastiprinātam budžetam nākamajā daudzgadu 
finanšu shēmā. Kā uzsvērts manā pilnvarojuma vēstulē, Konkurētspējas koordinācijas instruments tiks izstrādāts 
kopā ar šo Konkurētspējas fondu, lai labāk virzītu un koordinētu investīciju politiku, tādējādi radot daudzkāršojošu 
efektu. Tas atspoguļo Dragi ziņojumā pausto aicinājumu efektīvāk koordinēt konkurētspējas politiku, lai uzlabotu 
saskaņotību starp ES un dalībvalstu reformu un investīciju prioritātēm.  
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Šā konkurētspējas koordinācijas instrumenta mērķim ir jābūt uzlabot saskaņotību starp ES konkurētspējas 
mērķiem un dalībvalstīs īstenoto politiku. Mums tie jāsaskaņo ar kopīgu stratēģisko prioritāšu kopumu, lai tie cits 
citu pastiprinātu. Tā tiktu panākta lielāka noteiktība, paredzamība un mērogs vienotajā tirgū, mazināta 
sadrumstalotība, un tas palīdzētu piesaistīt apjomīgas investīcijas, kas vajadzīgas ES konkurētspējas programmai. 

Attiecībā uz metodi, ja mani apstiprinās, es sadarbošos ar ekonomikas un produktivitātes komisāru(-i), lai 
nodrošinātu politikas koordināciju un nodrošinātu, ka Eiropas pusgads turpina koncentrēties uz mūsu Savienības 
konkurētspēju, saskaņojot gan mūsu ekonomikas, gan rūpniecības politiku.   

Attiecībā uz Eiropas Konkurētspējas fondu lūdzu skatīt manu atbildi uz 16. jautājumu. 

Investīcijas 

5. Kādu nākotni Jūs paredzat programmai InvestEU? Kā Jūs plānojat sadarboties ar EIB? Kā Jūs plānojat 
piesaistīt privātos ieguldījumus Eiropas ekonomikas atbalstam? Kādus citus instrumentus Jūs vēlētos izmantot, 
lai novērstu ievērojamo finansējuma trūkumu? 

Eiropas konkurētspējai un drošībai nepieciešamais investīciju apjoms ir milzīgs. Dragi ziņojumā tiek lēsts, ka, lai 
sasniegtu mūsu zaļās un digitālās pārkārtošanās mērķus un apmierinātu aizsardzības izdevumu vajadzības, katru 
gadu ir vajadzīgi aptuveni 800 miljardi EUR papildu investīcijās. Ņemot vērā to, ievēlētās priekšsēdētājas Urzulas 
fon der Leienas politiskajās pamatnostādnēs ir uzsvērta vajadzība maksimāli palielināt publiskās investīcijas, 
piesaistīt privāto kapitālu un mazināt privātā kapitāla risku. Privātā kapitāla izmantošana ES rūpniecībai 
konkurētspējas atbalstam būtu jāatvieglo ar riska amortizācijas līdzekļiem, piemēram, aizdevumiem, garantijām 
vai pašu kapitāla intervencēm. 

Programma InvestEU ir lielākais riska dalīšanas instruments, kāds pašlaik darbojas, un tā ir bijusi sekmīga. Trīs 
gadus pēc InvestEU izveides šī programma ir piesaistījusi investīcijas vairāk nekā 200 miljardu EUR apmērā, no 
kurām aptuveni divas trešdaļas tiek gaidītas no privātiem resursiem. Šis finansējums palīdz īstenot svarīgās 
politiskās prioritātes, piemēram, inovāciju un infrastruktūru, kas paātrina zaļo un digitālo pārkārtošanos, kā arī 
atbalstu MVU un sociālajām nozarēm.  

Ja mani apstiprinās, es sadarbībā ar Eiropas Investīciju banku un citiem īstenošanas partneriem strādāšu, lai 
nodrošinātu programmas InvestEU nepārtrauktu un pilnīgu īstenošanu visā atlikušajā plānošanas periodā. Tam būs 
jāliek lietā arī pašreizējā elastība. Tas ir īpaši svarīgi finanšu produktiem, pēc kuriem ir liels pieprasījums, jo īpaši 
lai atbalstītu ilgtspējīgus un digitalizētus MVU, sociālās nozares un tīras, digitālas un biotehnoloģijas.  

InvestEU stiprā puse ir arī tās atvērtā struktūra, kas ir radījusi ES mēroga ekosistēmu ar publisko finanšu iestādēm, 
kuras apvieno spēkus ES politikas mērķu sasniegšanai. EIB kā galvenajam partnerim pievienojas citas 
daudzpusējas bankas, piemēram, ERAB, Ziemeļvalstu Investīciju banka, Eiropas Padomes Attīstības banka, kā arī 
dalībvalstu attīstības bankas.  

Turklāt, ja mani apstiprinās, es balstīšos uz InvestEU pozitīvo pieredzi un to paplašināšu, lai radītu vēl lielāku 
sinerģiju starp publisko un privāto finansējumu. EIB grupa, kurā ietilpst gan EIB, gan EIF, ir ilgstoši Komisijas 
partneri un ir palīdzējusi īstenot mūsu programmas gan Eiropas Savienībā, gan ārpus tās. Kopā ar ekonomikas un 
produktivitātes komisāru(-i) mēs gādāsim, lai EIB grupai joprojām būtu stratēģiska loma investīciju atbalstīšanā 
visā ES, tādējādi veicinot ekonomikas izaugsmi, inovāciju, konkurētspēju, dekarbonizāciju, digitalizāciju, taisnīgu 
pārkārtošanos un kohēziju. Mēs varētu arī mudināt EIB spēlēt vēl lielāku lomu, uzņemoties lielāku risku attiecībā 
uz tās finansētajiem darījumiem, un atbalstīt ekonomikas un produktivitātes komisāru(-i) centienos palielināt EIF 
lomu, lai palielinātu finansējumu augsta potenciāla un strauji augošiem uzņēmumiem. Gan EIB, gan EIF ir visas 
iespējas palīdzēt radīt labvēlīgu investīciju vidi un stimulēt publisko un privāto finansējumu.  

Mums arī jāatzīst labvēlīga tiesiskā regulējuma nozīme. Ja mani apstiprinās, es sadarbošos ar ekonomikas un 
produktivitātes, īstenošanas un vienkāršošanas komisāru(-i), lai mūsu finanšu partneriem un uzņēmumiem 
sagādātu mazāku ziņošanas slogu.  
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Mūs gaida nākamās daudzgadu finanšu shēmas un tās instrumentu izstrāde. Mūsu refleksija būs jāsāk ar to, “ko 
mēs vēlamies finansēt”, lai pēc tam redzētu, “kā” mēs varam vislabāk sasniegt savus mērķus un maksimāli 
palielināt rezultātus uz vietas, ņemot vērā arī ar InvestEU gūto pieredzi. Vienkāršoti mehānismi, lai apvienotu 
dažādus finansēšanas instrumentus un konsultatīvo atbalstu projektu sagatavošanai un izvēršanai, var palīdzēt 
paātrināt un uzlabot projektu kvalitāti. Tas mūsu finansējumam panāks lielāku ietekmi.   

Ja mani apstiprinās par priekšsēdētājas izpildvietnieku, es cieši sadarbošos ar budžeta, krāpšanas apkarošanas un 
publiskās pārvaldes komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka šie elementi tiek ņemti vērā nākamās daudzgadu finanšu 
shēmas priekšlikuma sagatavošanā un ka tam ir ļoti spēcīgs konkurētspējas pīlārs. 

Vides, sabiedrības veselības un pārtikas nekaitīguma komitejas jautājumi 

6. Kā “tīras rūpniecības kurss” balstīsies uz zaļo kursu un papildinās to? Kādus svarīgus pasākumus Jūs plānojat 
ierosināt saistībā ar “tīras rūpniecības kursu”, Aprites ekonomikas aktu un ķīmisko vielu nozares tiesību aktu 
kopumu, arī saistībā ar M. Draghi ziņojumu par ES konkurētspēju? Kā Jūs nodrošināsiet konkrētu iniciatīvu 
konsekvenci un sinerģiju? Kā tās palīdzēs sasniegt mērķus vides jomā, tostarp nulles piesārņojuma stratēģiju? Kā 
Jūs plānojat paātrināt rūpniecības dekarbonizāciju, vienlaikus veicot ieguldījumus, nodrošinot ES globālo 
konkurētspēju un saglabājot kvalitatīvas darbvietas, kā arī samazinot nevajadzīgu administratīvo slogu? Kādus 
pasākumus Jūs veiksiet, lai nodrošinātu, ka ES tiesību akti par pāreju uz tīru enerģiju ir pielāgoti MVU 
vajadzībām? Kādus pasākumus Jūs ierosināsiet Rūpnieciskās dekarbonizācijas paātrināšanas aktā, lai atbalstītu 
Eiropas vadošos tirgus tīro tehnoloģiju izstrādei, ražošanai un izplatīšanai rūpniecībā, un kādus finanšu resursus 
Jūs mobilizēsiet, lai sasniegtu šo mērķi? Kādas konkrētas stratēģijas Jūs plānojat īstenot, lai paātrinātu atļauju 
piešķiršanas procedūras kritiski svarīgiem projektiem, tādējādi nodrošinot savlaicīgu progresu klimata mērķu 
sasniegšanā, vienlaikus nodrošinot augsta līmeņa vides aizsardzību? Kādus pasākumus Jūs ierosināsiet, lai 
panāktu līdzsvaru starp atkarības no kritiski svarīgām izejvielām samazināšanu un Eiropas konkurētspējas un 
apritīguma veicināšanu un augstu vides standartu ievērošanas nodrošināšanu? Kā Jūs nodrošināsiet, ka jaunajā 
aprites ekonomikas aktā būs ietverti pietiekami konkrēti stimuli, lai pietiekami palielinātu tirgus pieprasījumu pēc 
otrreizējiem materiāliem un izveidotu vienotu atkritumu tirgu? 

Ar Eiropas zaļo kursu ES virzījās uz to, lai tā kļūtu par klimatneitrālu un resursefektīvu ekonomiku. Zaļā kursa 
industriālajā plānā ir ierosinātas darbības, kuru mērķis ir uzlabot Eiropas neto nulles emisiju industrijas 
konkurētspēju, lai pāreju paātrinātu. Tīras rūpniecības kurss turpinās iet šo ceļu uz Eiropas ekonomikas vienlaicīgu 
dekarbonizāciju un industrializāciju kopā ar lielāku noturību un lielāku stratēģisko autonomiju. 

Kopā ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas pārkārtošanās jautājumos un 
citiem kolēģijas locekļiem mēs strādāsim pie iniciatīvu kopuma, kura mērķis būs uzlabot atļauju piešķiršanas 
procedūras un piekļuvi infrastruktūrai, piekļuvi enerģijai un izejvielām, piekļuvi publiskajam un privātajam 
finansējumam, piekļuvi prasmēm un tehnoloģijām. Mēs paātrināsim rūpniecības dekarbonizāciju, vienkāršojot 
administratīvos procesus, attīstot ilgtspējīgu un noturīgu produktu pirmtirgus, pārejai piesaistot privāto 
finansējumu un izmantojot partnerības, stiprinot mūsu vienoto tirgu un nodrošinot vienlīdzīgus konkurences 
apstākļus.  

Tīras rūpniecības kurss balstīsies uz iepriekšējā pilnvaru laikā sasniegto un nodrošinās, ka īstenošana ir gan 
efektīva, gan lietderīga, neradot papildu slogu. Tas turpinās nostiprināt dekarbonizācijas ekonomisko pamatojumu 
un atbalstīs rūpniecības centienus ieviest jauninājumus un paplašināties. Lai to paveiktu, tajā būtu jāpievēršas 
visām minētā ekonomiskā pamatojuma dimensijām, tostarp, bet ne tikai: iekšējam un ārējam tirgum, publiskajam 
un privātajam finansējumam, sociālajai un rūpniecības politikai, finanšu un likumdošanas instrumentiem. Nevienu 
no šīm dimensijām nevar aplūkot izolēti. Lai taisnīgi un efektīvi panāktu pāreju, ir vajadzīga konsekvence un 
rūpniecības politikai jābūt pilnībā integrētai.  Papildus horizontālajiem pasākumiem būtu jāpievēršas vairākām 
jūsu minētajām nozarēm.  

Pirmkārt, svarīga tīras rūpniecības kursa daļa būs aprites ekonomikas akts, un, lai gūtu rezultātus, es cieši 
sadarbošos ar vides, ūdensresursu noturības un konkurētspējīgas aprites ekonomikas komisāru(-i). Mērķis ir 
attiecībā uz produktiem un materiāliem pāriet no lineāras pieejas uz aprites cikla pieeju. Tas palielinās otrreizējo 
materiālu piedāvājumu un pieprasījumu un izveidos vienotu atkritumu tirgu, piemēram, saskaņojot atkritumu 
stadijas beigu kritērijus. Otrreizējo izejmateriālu cena bieži vien ir augstāka nekā jaunmateriālu cena, kur pirmā 
bieži cieš no asimetriskas informācijas visā vērtības ķēdē un ierobežota iekšējā rekuperācijas un reciklēšanas 
tirgus. Tāpēc Aprites ekonomikas akts centīsies radīt stimulus otrreizējo materiālu izmantošanai, novēršot šo tirgus 
nepilnību.  
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Mēs saskatām potenciālu trim pamatelementiem: iepriekšējā pilnvaru laikā pieņemto visaptverošo tiesību aktu 
praktiskā īstenošana, vienotā tirgus izmantošana, piemēram, lai otrreizējo izejmateriālu ražotāji varētu pārdot 
savus produktus visā ES, pārejas uz aprites ekonomiku ekonomiskās dzīvotspējas stiprināšana, aprites produktu 
un uzņēmējdarbības modeļu veicināšana. Mums ir izdevies saraut saikni starp ekonomikas izaugsmi un emisijām, 
un to pašu varam izdarīt ar saikni starp izaugsmi un resursu izmantošanu. Tādējādi mēs palielināsim konkurētspēju 
un ekonomikas sniegumu, reizē samazinot mūsu vidisko pēdu, mūsu atkarību no pirmreizējiem resursiem un 
ietekmi uz biodaudzveidību un piesārņojumu. 

Otrkārt, Kritiski svarīgo izejvielu akts joprojām būs centrāls elements. Lai uzlabotu Eiropas konkurētspēju, ir 
vajadzīga droša un ilgtspējīga piekļuve izejvielām. Tas ietver izejvielu ieguves un rafinēšanas palielināšanu 
Eiropā — kontinentā, kur mums ir daudz aktīvu ar augstiem vides standartiem un visnovatoriskākie uzņēmumi un 
tehnoloģijas. Tas nozīmē arī palielināt pirmreizējo izejvielu reciklēšanu, lai mēs varētu samazināt savas importa 
vajadzības, vienlaikus samazinot mūsu vidisko pēdu. Aprites ekonomikas aktā tiks ierosināti piedāvājuma un 
pieprasījuma puses pasākumi attiecībā uz otrreizējām izejvielām, tādi kā efektīvākas pieejas paplašinātai ražotāja 
atbildībai, atkritumu stadijas beigu kritēriji, reciklētais saturs un publiskā iepirkuma kritēriji, kas saistīti ar 
ilgtspēju. 

Treškārt, tīras rūpniecības kursa galvenais elements būs mana sadarbība ar klimata, neto nulles emisiju un tīras 
izaugsmes komisāru(-i) saistībā ar Rūpniecības dekarbonizācijas paātrināšanas aktu, lai atbalstītu Eiropas vadošos 
tirgus tīru tehnoloģiju izstrādei, ražošanai un izplatīšanai rūpniecībā, un es paātrināšu plānošanas, piedāvājumu 
konkursu un atļauju piešķiršanas procesus, jo īpaši energoietilpīgās nozarēs. Palīdzot ES rūpniecībai 
dekarbonizēties ar tehnoloģiski neitrālu pieeju, tiks nodrošināta arī tās ilgtermiņa konkurētspēja un saglabātas 
kvalitatīvas darbvietas.  

Lai veicinātu investīcijas rūpnieciskos projektos, būtiska ir prognozējamība un ātrums. Tāpēc dekarbonizācijas 
paātrināšanas akts atvieglos atļauju piešķiršanu, izmantojot tādu pašu pieeju kā Neto nulles emisiju industrijas aktā 
un Kritiski svarīgu izejvielu aktā. Tie ļauj stratēģiskos projektos izmantot vienkāršotas atļauju piešķiršanas 
procedūras un “prioritāro statusu” valsts līmenī, nepazeminot vides, sociālos un pārvaldības standartus. Lai 
izstrādātu šo jauno sistēmu, es plānoju cieši sadarboties ar dalībvalstīm un atbalstīt valstu un vietējās pārvaldes 
iestādes ar attiecīgiem instrumentiem. Rūpniecības dekarbonizācijas paātrināšanas aktam būtu arī jāvirza 
investīcijas tur, kur tās ir visvairāk vajadzīgas. 

Protams, ekonomikā un ilgtspējīgā pārejā izšķiroša nozīme ir MVU. Es turpināšu ieviest MVU paredzētu 
atvieglojumu paketi, arī MVU filtru, lai palīdzētu apzināt priekšlikumus, kas ir īpaši svarīgi MVU lēmumu 
pieņemšanas procesa sākumposmā un konkrēto iniciatīvu ietekmes mazināšanas pasākumos. Mēs arī piemērosim 
jaunu MVU pārbaudi, kas sīkāk aprakstīta manā atbildē uz 11. jautājumu. 

Tīras rūpniecības kursā tiks iekļautas daudzas citas iniciatīvas, piemēram, rīcības plāns attiecībā uz pieņemamām 
enerģijas cenām. Vissvarīgākais, ka, īstenojot tīras rūpniecības kursu, būtu jārada piemēroti apstākļi ne tikai tam, 
lai palīdzētu Eiropas uzņēmumiem kļūt konkurētspējīgākiem pasaules mērogā, bet arī lai iedzīvotājiem 
pārkārtošanās vietējā līmenī nestu lielāku labumu. 

Ja mani apstiprinās, es šajās iniciatīvās iesaistīšos kopā ar jums. Notiks arī pienācīga apspriešanās ar 
ieinteresētajām personām un valstu iestādēm. Un es varu jums apliecināt, ka visā pilnvaru laikā es turpināšu ievērot 
godīgas un taisnīgas pārkārtošanās vadošo principu gan ģeogrāfiski, gan sociāli. 

7. Kā Jūs nodrošināsiet, ka oglekļa ievedkorekcijas mehānisms (OIM) tiek īstenots efektīvi, pilnībā un savlaicīgi, 
vienlaikus izvairoties no nevajadzīgas birokrātijas un dubultas aizsardzības? Kādus pasākumus Jūs ierosināsiet, 
lai novērstu iespējamās nepilnības augšposmā un lejasposmā un paplašinātu OIM darbības jomu saskaņā ar 
regulu, vienlaikus novēršot oglekļa emisiju pārvirzi visā vērtības ķēdē un ņemot vērā situāciju vismazāk attīstītajās 
valstīs? 

Oglekļa ievedkorekcijas mehānisms (OIM) ir ļoti svarīgs instruments attiecībā uz klimatu. Ja mani apstiprinās par 
priekšsēdētājas izpildvietnieku, es sadarbošos ar klimata, neto nulles emisiju un tīras izaugsmes komisāru, lai 
nodrošinātu tā pilnīgu un savlaicīgu īstenošanu, reizē īpašu uzmanību pievēršot apiešanas riska un administratīvā 
sloga mazināšanai, jo īpaši maziem un vidējiem uzņēmumiem.  
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OIM finansiālas sekas parādīsies no 2026. gada 1. janvāra. Pašreizējā pārejas posmā, kas sākās 2023. gada oktobrī, 
Komisija ir sniegusi atbalsta un norādījumu materiālus importētājiem un eksportētājiem, kā arī valstu 
kompetentajām iestādēm. 

 

Uzklausot ieinteresētās personas, arī uzņēmumus un valstu pārvaldes iestādes, tostarp īstenošanas dialogos, bet arī 
trešo valstu partnerus un G7 ietvaros izveidotā Klimata kluba dalībniekus, mēs varam nodrošināt, lai īstenošanas 
pasākumi būtu pēc iespējas efektīvāki un lietderīgāki.  

Komisija arī ņems vērā pieredzi, kas gūta pašreizējā pārejas periodā, kurā tiek veikti pielāgojumi, jo īpaši 
vienkāršošanas ziņā. Šajā sakarā līdz 2025. gada beigām mēs iesniegsim pārskata ziņojumu Eiropas Parlamentam 
un Padomei.  

Ziņojumā būs aplūkoti visi apsvērumi, kas izklāstīti regulas pārskatīšanas klauzulā, un būs iekļauts novērtējums 
par OIM darbības jomas iespējamo paplašināšanu, ietverot netiešās emisijas, OIM pārvaldība un regulas 
starptautiskā ietekme uz jaunattīstības valstīm un jo īpaši vismazāk attīstītajām valstīm.  

Regula paredz iespēju paplašināt OIM darbības jomu, attiecinot to arī uz citām precēm, kurām ir oglekļa emisiju 
pārvirzes risks ES emisijas kvotu tirdzniecības sistēmā, it īpaši organiskām ķimikālijām, un polimēriem, emisijām 
no preču pārvietošanas un transporta pakalpojumiem, kā arī citiem ielaides materiāliem, tā sauktajiem prekursoru 
materiāliem. Kā nosaka OIM regula, mēs apsvērsim iespējas iekļaut produktus zemāk lejup pašreizējo OIM preču 
vērtības ķēdē. Tas var būt nepieciešams, lai izvairītos no tā, ka oglekļa emisiju pārvirze tiek virzīta uz leju pa 
vērtības ķēdi, un lai pilnībā izmantotu OIM potenciālu klimata aizsardzībā. Tomēr jebkurai iespējamai OIM 
paplašināšanai jābūt balstītai uz skaidriem kritērijiem un samērīgai ar mehānisma mērķiem. Turklāt kopā ar 
klimata, neto nulles emisiju un tīras izaugsmes komisāru(-i) es pastāvīgi izvērtēšu, kā novērst iespējamo OIM 
apiešanu, kurā izšķiroša nozīme ir muitai.  

Pēc abu likumdevēju pieprasījuma Komisija novērtēs arī oglekļa emisiju pārvirzes risku precēm, uz kurām attiecas 
OIM un kuras ražotas ES un eksportētas uz trešām valstīm, jo īpaši tām, kuras nepiemēro ES ETS vai līdzīgu 
oglekļa cenas noteikšanas mehānismu. 

Attiecībā uz vismazāk attīstītajām valstīm oglekļa ievedkorekcijas mehānismā tām nav izņēmumu, jo tas veicinātu 
piesārņojošāku nozaru pārvietošanu uz šādām valstīm, nevis dekarbonizāciju. Komisijas pētījumi liecina, ka 
eksports no vismazāk attīstītajām valstīm uz ES nozarēs, uz kurām attiecas OIM, ir ierobežots. Tomēr dažām 
vismazāk attīstītajām valstīm eksports uz ES var nodrošināt ievērojamus ienākumus ārvalstu valūtā un veidot 
ievērojamu daļu no to nacionālā kopienākuma. Kopā ar citiem komisāriem(-ēm) es nodrošināšu, ka Komisija 
turpina cieši sadarboties ar šīm valstīm un tām palīdzēt pielāgoties un sagatavoties OIM pārejas periodā. 

8. Kādas ir Jūsu prioritātes gaidāmajam ķīmisko vielu nozares tiesību aktu kopumam? Kā Jūs panāksiet pāreju uz 
drošām un apritīgām videi nekaitīgām, mazāk ūdensietilpīgām un energoietilpīgām ķimikālijām, vienlaikus 
nodrošinot ilgtermiņa paredzamību ieguldītājiem virzībā uz ilgtspējīgām inovācijām? Kad Jūs iesniegsiet 
priekšlikumu par REACH pārskatīšanu, kas to vienkāršotu, bet vienlaikus garantētu labāku veselības un vides 
aizsardzību un konkurētspējīgu nozari? Kāds ir Jūsu plāns attiecībā uz PFAS (perfluoralkilvielas un 
polifluoralkilvielas), lai līdz minimumam samazinātu to iedarbību uz cilvēkiem un vidi, vienlaikus nodrošinot 
skaidru un īstenojamu satvaru rūpniecībai, ņemot vērā būtiskos lietojumus? 

Politikas pamatnostādnēs norādītais ķīmisko vielu nozares tiesību aktu kopums būs ļoti svarīgs, lai nodrošinātu 
cilvēka veselības un vides aizsardzību un konkurētspējīgu ES rūpniecību. Pamatojoties uz REACH un ķimikāliju 
jomas tiesību aktu īstenošanā gūto pieredzi, ir skaidrs, ka ES ir jāpaātrina, jāsamazina birokrātija un jānodrošina 
skaidrība un noteiktība gan uzņēmumiem, gan patērētājiem. Ar šo tiesību aktu kopumu centīsimies izveidot 
efektīvāku tiesisko regulējumu, kas darbojas ātrāk, lai no tirgus izņemtu kaitīgas vielas, vienlaikus nodrošinot 
lielāku ilgtermiņa ieguldījumu noteiktību Eiropas ķimikāliju uzņēmumiem, kas ir vadoši pasaulē. 

ES var lepoties ar pasaulē visprogresīvāko tiesisko regulējumu ķimikāliju jomā, tomēr daži aspekti ir jāpārskata. 
Ņemot vērā dažu ķimikāliju radīto risku un ekonomiskās grūtības, ar kurām saskaras ķīmijas rūpniecība, ir 
vajadzīga atjaunota un holistiska pieeja, lai veicinātu zaļo pārkārtošanos un panāktu ilgtspējīgu konkurētspēju. 
Tāpēc, ja mani apstiprinās, es sadarbošos ar vides, ūdensresursu noturības un konkurētspējīgas aprites ekonomikas 
komisāru(-i), lai gaidāmajam ķīmisko vielu nozares tiesību aktu kopumam noteiktu četras prioritātes: 
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1) inovatīvas, ilgtspējīgas un drošas piegādes ķēdes: ES ir stingri jāatbalsta spēcīga un noturīga ķīmijas rūpniecība, 
kam ir būtiska nozīme izaugsmes un labklājības radīšanā ES. Ir jāizveido investīcijām labvēlīgs satvars, kas virza 
pārkārtošanos uz jauniem zaļiem un digitāliem risinājumiem, tostarp tīras enerģijas avotiem un ilgtspējīgu oglekļa 
ievadresursu, bet arī drošām, apritīgām un ilgtspējīgām ķimikālijām. Būs vajadzīgi skaidri signāli un ilgtermiņa 
paredzamība investoriem, un to var panākt, veicinot ciešāku sadarbību starp publiskajām iestādēm un nozari. 
Kaitīgu ķimikāliju aizstāšana būtu jāturpina atbalstīt, liekot lietā inovāciju un zināšanu pārnesi nozares pārejā uz 
drošākām alternatīvām. Ņemot vērā to, ka ķimikālijas ir daudzu pārkārtošanās procesā svarīgu piegādes ķēžu 
centrā, mums ir jāizvairās no jaunu atkarību radīšanas;  

2) vienkāršoti un efektīvi tiesību akti: REACH regula ir ievērojami palīdzējusi palielināt zināšanas par ķimikālijām, 
pateicoties reģistrācijai un izvērtēšanai, un novērst noteiktu ķimikāliju radīto risku, izmantojot atļaujas un 
ierobežojumus. Tomēr nozarei, jo īpaši MVU, REACH ir izrādījusies arī pārāk apgrūtinoša. Tiesību akta 
priekšlikums pārskatīt REACH 2025. gadā, kas sagatavots kopā ar vides, ūdensresursu noturības un 
konkurētspējīgas aprites ekonomikas komisāru(-i), saskaņotu REACH ar vienkāršošanas, sloga samazināšanas un 
konkurētspējas prioritātēm un ļautu veikt būtiskas papildu konsultācijas ar Parlamentu un visām attiecīgajām 
ieinteresētajām personām.  

REACH pārskatīšanas mērķim vajadzētu būt tiesiskā regulējuma modernizēšana, lai palielinātu ilgtspējīgu 
konkurētspēju un drošību ES, neapdraudot cilvēka veselības un vides aizsardzību. Vienkāršošanas nolūkā tiks 
pārskatīta dubultā atļauju un ierobežojumu sistēma, lai būtiski samazinātu vajadzību pēc individuālām atļaujām. 
Balstot savu pieeju galvenokārt uz plašākiem ierobežojumiem, mēs varētu pieņemt lēmumus ātrāk un 
pārredzamāk, neapdraudot mūsu veselības un vides augsto aizsardzības līmeni.  

Turklāt MVU tiks atbalstīti, izmantojot digitalizāciju. Pastiprināta izpildes panākšana nodrošinās vienlīdzīgus 
konkurences apstākļus, arī attiecībā uz pārdošanu tiešsaistē, lai saglabātu prasībām atbilstošu ES uzņēmumu 
konkurētspēju, un nodrošinās, ka importētie produkti atbilst visiem attiecīgajiem standartiem. Informācijas prasību 
uzlabojumi, piemēram, par endokrīnajiem disruptoriem, novērsīs informācijas trūkumu un uzlabos riska kontroli. 
Tiks veicinātas testēšanas metodes, kurās neizmanto dzīvniekus, un izmēģinājumi ar dzīvniekiem tiks samazināti 
līdz minimumam. Turklāt nesen pieņemto direktīvas par rūpnieciskajām emisijām grozījumu īstenošana veicinās 
daudz efektīvāku un apritīgāku ūdens izmantošanu ķīmijas rūpniecībā, kā arī samazinās kaitīgas izplūdes ūdenī.  

Visbeidzot, lai papildinātu REACH pārskatīšanu un Komisijas iepriekšējās iniciatīvas, piemēram, “viena viela — 
viens novērtējums”, tiesību akta priekšlikums Eiropas Ķimikāliju aģentūras pamatregulai stiprinās aģentūras 
pārvaldību, paātrinās tās procedūras un palielinās tās finansiālo ilgtspēju, un tas ir steidzami;  

3) rīcībpolitikas saskaņotība: Eiropas ķīmijas rūpniecība saskaras ar arvien lielāku skaitu regulatīvo prasību, kas 
pašas par sevi ir pamatotas, bet var radīt nekonsekvenci un dublēšanos starp dažādiem tiesību aktiem. Mums ir 
vajadzīga labāka koordinācija gan ES, gan valstu līmenī un holistiskāka pieeja, lai nodrošinātu, ka kumulatīvais 
slogs nekavē ES konkurētspēju un inovācijas potenciālu. Tāpēc kopā ar vides, ūdensresursu noturības un 
konkurētspējīgas aprites ekonomikas komisāru(-i) es stingri mudinātu un veicinātu agrīnas diskusijas starp ES un 
valstu iestādēm par kopīgām prioritātēm un vispiemērotākajiem politikas pasākumiem attiecībā uz ķimikālijām, 
lai nodrošinātu saskaņotību starp REACH un citiem tiesību aktiem. Šāda koordinācija nāktu par labu arī veselībai 
un videi;   

4) skaidrība par PFAS: kā norādīts manā pilnvarojuma vēstulē, es apņemos kopā ar vides, ūdensresursu noturības 
un konkurētspējīgas aprites ekonomikas komisāru(-i) laikus ieviest skaidrību par PFAS REACH ierobežošanas 
procesu. Šīm ķīmiskajām vielām jāpievērš īpaša uzmanība, ņemot vērā daudzos augsnes un ūdens, arī dzeramā 
ūdens, kontaminācijas gadījumus. Tāpēc Komisija jau ir veikusi būtiskus pasākumus, lai kontrolētu PFAS radītos 
riskus, ierobežojot privātu lietošanu un veicot citus pasākumus saskaņā ar REACH, kā arī nosakot stingrākas PFAS 
robežvērtības dzeramajā ūdenī un virszemes ūdeņu un gruntsūdeņu kontroli.  Es centīšos pēc iespējas ātrāk virzīt 
uz priekšu galīgo lēmumu par vairāku dalībvalstu pašreizējo iniciatīvu ierobežot PFAS, lai aizsargātu mūsu 
iedzīvotāju veselību un vidi, tajā pašā laikā jau tagad daloties ar dažiem pamatvirzieniem skaidrības un 
paredzamības labad. Es centīšos aizliegt PFAS izmantošanu privātām vajadzībām, piemēram, kosmētikā, 
materiālos, kas ir saskarē ar pārtiku, un āra apģērbos.  

Gadījumos, kur nav darbības rādītāju un drošības ziņā piemērotu alternatīvu, es atbalstīšu PFAS turpmāku 
izmantošanu rūpnieciskiem lietojumiem, jo īpaši kritiski svarīgiem lietojumiem stingri kontrolētos apstākļos, līdz 
tiek atrasti pieņemami aizstājēji, ko papildina stingri emisiju un atkritumu apglabāšanas noteikumi, lai ierobežotu 
to nonākšanu vidē, un atbalstīšu skaidrus stimulus ieviest jauninājumus un izstrādāt ilgtspējīgus aizstājējus. Dažu 
rūpniecības nozaru kritiskums mūsu sabiedrībai tika atzīts Komisijas 2024. gada aprīļa paziņojumā par būtisko 
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izmantošanu, un PFAS tiek plaši izmantotas daudzos rūpniecības lietojumos, kas ir kritiski svarīgi, piemēram, 
aizsardzības, pusvadītāju, tīro tehnoloģiju vai medicīnas nozarē. 

 

Rūpniecības, pētniecības un enerģētikas komitejas jautājumi 

9. Kāds ir Jūsu redzējums par Jūsu atbildības jomu papildus pilnvarojuma vēstulei un kādu situāciju Jūs gribētu 
pārņemt mantojumā? Kādus tiesību aktu priekšlikumus un citas iniciatīvas Jūs ierosināsiet komisāru kolēģijai 
pieņemšanai nākamajos piecos gados un jo īpaši pirmajās 100 dienās? Kā Jūs nodrošināsiet, ka šie priekšlikumi, 
kā arī spēkā esošo tiesību aktu īstenošana stiprina Eiropas konkurētspēju? Vai plānojat balstīt šos tiesību aktu 
priekšlikumus uz īpašiem ietekmes novērtējumiem? Kādi ir Jūsu plāni, jo īpaši attiecībā uz “tīras rūpniecības 
kursu”, Eiropas labklājības plānu, industriālās dekarbonizācijas paātrināšanas aktu, Eiropas Konkurētspējas 
fondu un Aprites ekonomikas aktu? Kādi finanšu resursi, Jūsuprāt, būtu jāpiešķir šīm iniciatīvām? Kā Jūs 
finansēsiet īpaši Eiropas Konkurētspējas fondu, neskarot pašreizējās saistības attiecībā uz citām ES politikas 
jomām? Kādai, Jūsuprāt, vajadzētu būt Eiropas Konkurētspējas fonda ekonomikas loģikai un rūpniecības 
finansējumam? Kāda, Jūsuprāt, ir šo iniciatīvu saistība ar Neto nulles emisiju industrijas aktu (NZIA), Kritiski 
svarīgo izejvielu aktu (CRMA), STEP, kā arī 2040. gada emisiju samazināšanas mērķrādītāju? Kā Jūs plānojat 
pievērsties šo iniciatīvu sociālajai dimensijai? Kā Jūs tādā pašā kontekstā pievērsīsieties arī enerģijas izmaksām 
un efektivitātei, atjaunojamo energoresursu un citu enerģijas avotu izmantošanai? Kāds ir Jūsu redzējums par 
konkurētspējas koordinācijas instrumentu un kā tam būtu jādarbojas, lai Jūs varētu izpildīt uzdevumus, kas 
izklāstīti Jūsu pilnvarojuma vēstulē? 

Eiropai ir spēcīga ražošanas bāze un spēcīga pozīcija pasaules tirgos. Autobūves, ķīmijas rūpniecības un farmācijas 
nozares ir priekšgalā, taču saskaras ar ievērojamu globālo konkurenci. ES riskē atpalikt digitālajā un tīrajā 
inovācijā, kā arī energoietilpīgu nozaru konkurētspējā. Tāpēc, ka enerģijas cenas Eiropā ir ievērojami augstākas 
nekā citās ekonomikās. Tāpēc, ka Eiropā ir laba inovācija, bet mazāk labvēlīga inovatīvu produktu ražošanas 
paplašināšana un šo produktu laišana tirgū. Tāpēc, ka pašreizējā ģeopolitiskā kontekstā ir paaugstinājušies riski, 
kas saistīti ar stratēģiskajām atkarībām. Šie visi ir iemesli tam, lai mūsu industriālo stratēģiju atkal izvirzītu Eiropas 
darba kārtības sākumā.  

Konkurētspēja kā līdzeklis un labklājība kā mērķis — tāds ir mans uzdevums. Mūsu augstākais mērķis ir panākt, 
ka šā pilnvaru termiņa beigās mēs esam radījuši pareizos apstākļus, lai Eiropas uzņēmumi varētu augt un gūt 
labumu no jaunas dinamikas, kas var būt pamats pašreizējo un nākamo paaudžu labklājībai. Esmu cieši 
pārliecināts, ka dekarbonizāciju var pārvērst par izaugsmes un darbvietu avotu. Es arī uzskatu, ka, lai gūtu 
panākumus, ES ir jārīkojas kopā, nevis kā 27 atsevišķām dalībvalstīm. Lai sasniegtu šo mērķi, es īpašu uzsvaru 
likšu uz konsekvences nodrošināšanu visās mūsu politikas jomās, vienlaikus īstenojot īpaši pielāgotas iniciatīvas 
stratēģiskās nozarēs. 

Ņemot to vērā, ceļa virzienu noteiks tīras rūpniecības kurss, ar ko es, ja mani apstiprinās, iepazīstināšu kopā ar 
priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas pārkārtošanās jautājumos un klimata, neto 
nulles emisiju un tīras izaugsmes komisāru(-i) pilnvaru termiņa pirmajās 100 dienās. Tā būs svarīga daļa plašākā 
Eiropas labklājības plānā, kas izklāstīts ievēlētās priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas politiskajās 
pamatnostādnēs. Kā sīkāk izklāstīts manā atbildē uz 6. jautājumu, tīras rūpniecības kursā tiks noteiktas darbības 
nākamajiem gadiem, lai dekarbonizētu rūpniecību, cita starpā birokrātijas apkarošana, piekļuves nodrošināšana 
cenas ziņā pieejamai enerģijai un izejvielām, pieprasījuma un pirmtirgu radīšana, papildu privāto investīciju 
piesaistīšana un negodīgas tirdzniecības prakses apkarošana. Tādējādi tas būs svarīgs faktors Eiropas ceļā uz 
klimatneitralitāti, pateicoties konkurētspējīgākai rūpniecībai. 

Labāks regulējums un centīga īstenošana būs ārkārtīgi svarīgi efektīvam un vienkāršotam tiesiskajam 
regulējumam, kā arī atbalstošai uzņēmējdarbības videi vienotajā tirgū. Esmu apņēmies politiku veidot, balstoties 
uz pierādījumiem un tā, lai veicinātu ES konkurētspēju. Es pārbaudīšu tiesību aktus, kas ir manā atbildībā, lai 
novērstu jebkādu pārklāšanos, samazinātu slogu un veicinātu digitālo rīku optimālu izmantošanu. 

Mums arī jākoncentrējas uz mūsu rūpniecības politikas prioritātēm, lai mēs mazinātu risku privātajām investīcijām 
un piesaistītu tās mūsu kopīgo mērķu sasniegšanai. Kā sīkāk izklāstīts manā atbildē uz 4. un 16. jautājumu, tas it 
īpaši tiks veicināts ar Eiropas Konkurētspējas fonda starpniecību nākamās daudzgadu finanšu shēmas kontekstā. 
Pašlaik investīcijas Eiropā ir pārāk sadrumstalotas, un Eiropas Savienībā ir liels investīciju trūkums, arī 
ekspansijai. Ar nākamo daudzgadu finanšu shēmu ir iespēja mūsu izdevumus padarīt mērķtiecīgākus, vienkāršākus 
un iedarbīgākus. Tai būtu jāpalīdz Eiropas uzņēmumiem radīt dažādas iespējas iegūt finansējumu. Ja mani 
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apstiprinās, Eiropas Konkurētspējas fonda izveide būs viena no manām galvenajām prioritātēm, pie kuras es 
strādāšu ciešā sadarbībā ar budžeta, krāpšanas apkarošanas un publiskās pārvaldes komisāru(-i), citiem kolēģijas 
locekļiem, kā arī ar Parlamentu un Padomi.  

 

Kā izklāstīts manā atbildē uz 10. jautājumu, mūsu centienos palielināt Eiropas noturību un konkurētspēju būtiska 
būs Neto nulles emisiju industrijas akta un Kritiski svarīgo izejvielu akta īstenošana. Šīs regulas attiecas uz 
galvenajiem rūpniecības konkurētspējas aspektiem, tostarp atļauju piešķiršanas racionalizēšanu, izejvielu piegādes 
drošību un piekļuvi tirgum. Labi apzinoties, cik svarīgu darbu šī institūcija ir paveikusi iepriekšējā pilnvaru 
termiņā, es strādāšu, lai nodrošinātu šo instrumentu ātru īstenošanu, un gādāšu, lai tīras rūpniecības kurss balstītos 
uz tiem un citām saistītām iniciatīvām, arī STEP.  

Attiecībā uz Eiropas Klimata aktu Komisija klimata, neto nulles emisiju un tīras izaugsmes komisāra(-es) vadībā 
ierosinās grozījumu, lai iekļautu mērķrādītāju līdz 2040. gadam par 90 % samazināt neto emisijas.  

Kā norādīts manā atbildē uz 4. jautājumu, konkurētspējas koordinācijas instruments veicinās investīciju prioritāšu 
saskaņošanu starp dalībvalstīm un Eiropas līmeni. Tam būtu jābalstās uz darbu, kas paveikts ar esošajiem 
instrumentiem, piemēram, gada ziņojumu par vienoto tirgu, konkurētspējas ziņojumu un Eiropas pusgadu. Šīs 
saskaņošanas rezultātiem savukārt vajadzētu veicināt tādu daudzvalstu projektu izvēli kā svarīgi projekti visas 
Eiropas interesēs, kuriem mūsu industriālajā stratēģijā ir vislielākā nozīme. 

Kopumā šo pūliņu rezultātu patiesie ieguvēji būs eiropieši. Inovatīvi un konkurētspējīgi uzņēmumi nodrošina 
stabilas un kvalitatīvas darbvietas gan tieši, gan netieši visos reģionos. Ekonomikas un rūpniecības izaugsme ļauj 
dalībvalstīm finansēt savus sociālos modeļus. Pāreja uz zaļu un tīru enerģiju uzlabo viņu veselību un labbūtību. 
Tie ir galvenie nosacījumi mūsu sabiedrības un kontinenta labklājībai.  

Attiecīgi tīras rūpniecības kursam būs spēcīga prasmju un sociālā dimensija, neatstājot novārtā nevienu cilvēku un 
nevienu vietu. Mums ir vajadzīga gan godīga, gan taisnīga pārkārtošanās. Es atbalstīšu darbu, ko veiks 
priekšsēdētājas izpildvietnieks(-ce) jautājumos par cilvēkiem, prasmēm un sagatavotību, lai izveidotu prasmju 
savienību, pastiprinātu prasmju pilnveidi un profesionālo apmācību, kas pielāgota nozarei, kā arī veicinātu 
kvalifikāciju savstarpēju atzīšanu. Lielu nozīmi es piešķiršu sociālajam dialogam. Tas ne tikai rada lielāku 
atbildību un lielāku atbalstu pārejai, bet lēmumi, kas pieņemti kopā ar darba ņēmējiem un viņu pārstāvjiem, ir arī 
ilgtspējīgāki.  

Attiecībā uz enerģijas izmaksām un efektivitāti tīras rūpniecības kursa mērķis būs arī risināt šo problēmu, proti, 
izmantojot cenas ziņā pieejamas enerģijas plānu, ko sagatavos enerģētikas un mājokļu komisārs(-e). Es strādāšu, 
lai nodrošinātu, ka tas samazina gan cenas, gan CO2 emisijas.  

Visbeidzot, nav šaubu, ka mēs nenodrošināsim Eiropas ilgtermiņa konkurētspēju, ja nevirzīsimies prom no 
importēta fosilā kurināmā uz tīru, konkurētspējīgu un aprites ekonomiku. Un tam būtu jānotiek steidzami. 

10. Kādus pasākumus Jūs plānojat veikt, lai efektīvi īstenotu CRMA un NZIA, lai stiprinātu Eiropas 
konkurētspēju? Kādiem vajadzētu būt turpmākajiem pasākumiem, lai pabeigtu šā tiesību akta izstrādi Eiropas 
stratēģiskās autonomijas plašākā darbības jomā un ārpus tās? Kā Jūs plānojat īpaši stiprināt ar NZIA saistītās 
vērtības ķēdes un veicināt resursu efektivitāti CRMA kontekstā? Kā Jūs veicināsiet tīro tehnoloģiju vadošo tirgu 
izveidi? Kādas citas darbības Jūs ierosināsiet, lai piesaistītu ilgtermiņa ieguldījumus un stiprinātu ES rūpniecības 
konkurētspēju, noturību un autonomiju, tostarp ar aizsardzību saistītu ražošanu, vienlaikus saglabājot Eiropas 
sociālo modeli? Kādus nozaru un horizontālos pasākumus Jūs plānojat īstenot, lai atbalstītu Eiropas rūpniecību? 
Kādi būs Jūsu kritēriji, lai noteiktu Eiropas īpašo neaizsargātību konkrētās nozarēs un virzītu savas darbības, 
kuru mērķis ir aizsargāt Eiropas rūpniecību no negodīgas ārējas konkurences? Kādi konkrēti pasākumi, Jūsuprāt, 
būtu jāiekļauj tērauda un metālu rīcības plānā? Kuras nozares un tehnoloģijas, Jūsuprāt, būtu jāiekļauj jaunajos 
IPCEI un kā tās atbalstītu ES rūpniecības stratēģiju un MVU? Kā Jūs plānojat pārskatīt publiskā iepirkuma 
noteikumus, lai nodrošinātu piegādes drošību un atbalstītu Eiropas produktu izmantošanu noteiktās stratēģiskās 
nozarēs un tehnoloģijās visu dalībvalstu labā? Kādus kritērijus Jūs izmantosiet, lai noteiktu šīs stratēģiskās 
nozares un tehnoloģijas? Kā Jūs veicināsiet autobūves nozares rīcības plāna īstenošanu? Vai šajā sakarībā Jums 
ir kādi konkrēti plāni attiecībā uz PFAS? 

Neto nulles emisiju industrijas akts un Kritiski svarīgo izejvielu akts pievēršas svarīgiem rūpniecības 
konkurētspējas aspektiem, piemēram, atļauju piešķiršanas racionalizēšanai, drošai izejvielu piegādei, Eiropas 
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darbaspēka pārkvalifikācijai un kvalifikācijas celšanai un piekļuvei tirgiem. Ja mani apstiprinās, mēs gādāsim, ka 
tiek sasniegts šāds rezultāts: saskaņoto atļauju piešķiršanas termiņu ievērošana, pirmās Kritiski svarīgo izejvielu 
akta stratēģisko projektu paketes atlasīšana 2025. gada sākumā un atbalsts publiskajiem un privātajiem investoriem 
to uzsākšanai. Es strādāšu arī pie tā, lai nodrošinātu, ka ātri tiek pieņemti īstenošanas tiesību akti, kas vajadzīgi, 
lai dalībvalstis sāktu piemērot vērienīgus ar cenu nesaistītus kritērijus publiskajā iepirkumā un atjaunīgās enerģijas 
izsolēs, — tas ir svarīgs pirmais solis tīru tehnoloģiju pirmtirgu izveidē. 

Mēs pārraudzīsim Kritiski svarīgo izejvielu platformas izveidi, nodrošinot tai līdzekļus un resursus, ar kuriem 
atbalstīt kopīgu iepirkuma mehānismu un pārvaldīt stratēģiskos krājumus. Lai veicinātu apritīgumu, Kritiski 
svarīgo izejvielu aktā, bateriju un ekodizaina tiesību aktos iekļautās reciklējamības un reciklētā satura pasākumu 
pilnīga īstenošana palielinās otrreizējo izejmateriālu pieejamību un izmantošanu. Taču pilnīgai ainai mums ir arī 
jāizveido īsts atkritumu un otrreizējo izejmateriālu vienotais tirgus, un, kā aprakstīts manā atbildē uz 6. jautājumu, 
es sadarbošos ar vides, ūdensresursu noturības un konkurētspējīgas aprites ekonomikas komisāru(-i), lai rūpētos, 
ka tas tiek panākts ar Aprites ekonomikas aktu.  

Lai nostiprinātu konkurētspēju, noturību un atvērtu stratēģisko autonomiju plašāk, mums ir jārada pareizie apstākļi, 
lai mūsu uzņēmumi varētu investēt, dekarbonizēties un kļūt konkurētspējīgāki. Šajā nolūkā es palīdzēšu pirmajās 
pilnvaru termiņa simts dienās nākt klajā ar tīras rūpniecības kursu, kā aprakstīts 6. jautājumā.  

Turklāt atbilstoši manai pilnvarojuma vēstulei mēs izstrādāsim horizontālu stratēģiju vienotā tirgus padziļināšanai 
un šķēršļu likvidēšanai, lai palīdzētu uzņēmumiem paplašināties, kā sīkāk aprakstīts manā atbildē uz 12. jautājumu, 
un ierosināsim Eiropas Konkurētspējas fondu, lai nodrošinātu, ka investējam stratēģiskās tehnoloģijās un nozarēs, 
kā aprakstīts manā atbildē uz 16. jautājumu.   

Ir svarīgi noteikt konkrētas vājās vietas kā pamatu politikas intervencei. Kā minēju savā atbildē uz 15. jautājumu, 
es likšu uzsvaru uz piegādes ķēdes risku uzraudzību un traucējumu paredzēšanu, īpaši koncentrējoties uz esošajām 
un potenciālajām stratēģiskajām atkarībām, jo īpaši uz vienu atsevišķu valsti. Lai aizsargātu mūsu piegādes ķēžu 
noturību, mēs par prioritāti noteiksim riska novērtējumus tādās kritiskās ekosistēmās kā energoietilpīgas nozares, 
veselība, digitālā joma un elektronika (piemēram, mikroshēmas, kvantu inženierija, superdatori un mākslīgais 
intelekts), atjaunīgā enerģija, elektrotransportlīdzekļi, aerokosmiskā inženierija un aizsardzība. Lai rastu 
piemērotus risinājumus, es attīstīšu tālāk mūsu pieeju attiecībā uz kritiski svarīgām izejvielām.  

Lai starptautiskā mērogā nodrošinātu vienlīdzīgus konkurences apstākļus un efektīvi aizsargātu Eiropas rūpniecību 
no negodīgas ārējas konkurences, būs jāizmanto viss tirdzniecības un konkurences politikas instrumentu kopums, 
piemēram, tirdzniecības aizsardzības instrumentu sistemātiska izpildes panākšana un, ja nepieciešams, to 
pastiprināšana PTO prasībām atbilstošā veidā. Tirdzniecības aizsardzības pasākumi jau tagad tiek piemēroti 
vairākiem tīro tehnoloģiju produktiem, kas veicina ES zaļā kursa mērķu sasniegšanu, piemēram, tērauda vējturbīnu 
torņiem un e-velosipēdiem, kā arī tagad pēdējā laikā — baterijas elektrotransportlīdzekļiem. Mūsu tirdzniecības 
politika ir jāsaskaņo ar mūsu rūpniecības politiku. 

Attiecībā uz nozaru pasākumiem es izstrādāšu īpašu tērauda un metālu rīcības plānu, kurā noteikti drosmīgi 
pasākumi, kā risināt vissteidzamākās vajadzības un nodrošināt nozares ilgtermiņa dzīvotspēju, liekot lietā 
rezultātus, kas gūti dialogos par pāreju uz tīru enerģiju un metālu pārkārtošanas ceļvedī. Rīcības plānam būtu 
jānovērš globālā ražošanas jaudas pārpalikuma un augsto enerģijas cenu negatīvā ietekme. Tam būtu arī 
jānodrošina, ka tirdzniecības politika turpina veicināt nozares ilgtermiņa konkurētspēju un dekarbonizāciju.  

Paralēli kopā ar ilgtspējīga transporta un tūrisma komisāru(-i) mēs strādāsim pie stingra rīcības plāna autobūves 
nozarei, kurā notiek būtiskas pārmaiņas ceļā uz elektriskiem un autonomiem transportlīdzekļiem. Tiem ir daudzas 
problēmas, piemēram, augstas ražošanas izmaksas, jaudas pārpalikums trešās valstīs un pieprasījuma sarukums. 
Mums ir jādara daudz vairāk, lai risinātu šīs problēmas, nodrošinātu pastāvīgu atbalstu bateriju un vispārējai 
piegādes ķēdei, ieviestu saskaņotu satvaru autobūves nozarei, tostarp tās digitalizācijai. Tas nozīmē arī atjaunināt 
mehānisko transportlīdzekļu tipa apstiprināšanas regulējumu, lai varētu ieviest autonomus transportlīdzekļus un 
labāk izmantot transportlīdzekļu datu ekonomisko potenciālu. 

Svarīgi projekti visas Eiropas interesēs ir izrādījušies investīciju katalizatori, piesaistot vairāk nekā 100 miljardus 
EUR tādās stratēģiskās nozarēs kā mikroelektronika, baterijas, ūdeņradis, mākoņdatošana un veselība. Mana 
prioritāte būs sadarboties ar dalībvalstīm, lai apzinātu pareizās tehnoloģijas svarīgiem nākotnes projektiem visas 
Eiropas interesēs. Kopš 2023. gada oktobra Komisija ir izveidojusi Kopīgo Eiropas forumu, kurā notiek intensīvas 
diskusijas. Pie apvāršņa ir parādījušās vairākas daudzsološas tehnoloģijas, piemēram, progresīvi materiāli tīrām 
tehnoloģijām, mākslīgais intelekts vai kodolenerģijas tehnoloģijas. Es kopā ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) 
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tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas pārkārtošanās jautājumos centīšos šo darbu paātrināt, lai būtu jauni svarīgu 
projektu visas Eiropas interesēs priekšlikumi, un pārdomāšu, kā vislabāk izmantot ES budžetu šādu projektu 
atbalstam topošā Eiropas Konkurētspējas fonda ietvaros. Es arī ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tīras, 
taisnīgas un konkurētspējīgas pārkārtošanās jautājumos un dalībvalstīm sadarbošos, lai jaunus svarīgus projektus 
visas Eiropas interesēs varētu ātri pieteikt un apstiprināt.  

 

Publiskais iepirkums būs vēl viena svarīga svira, ar ko radīt pirmtirgus tīro un stratēģisko tehnoloģiju jomā. Kā 
sīkāk izklāstīts 14. jautājumā, es plānoju sagatavot Publiskā iepirkuma direktīvas pārskatītu redakciju, kurā 
prioritāte tiks piešķirta noteiktu stratēģisko nozaru un tehnoloģiju noturībai.  

Attiecībā uz PFAS, lai nodrošinātu skaidrību par REACH noteiktajiem PFAS ierobežojumiem, aicinu skatīt manu 
atbildi uz 8. jautājumu. 

Visbeidzot, strādājot pie rūpniecības konkurētspējas un labklājības uzlabošanas, es neaizmirsīšu par plašākiem 
sabiedrības un planētas mērķiem. Ar pareizu pieeju konkurētspējas pasākumi var būt svarīgi klimatiskās 
pārkārtošanās un kvalitatīvu darbvietu radīšanas veicinātāji.  

11. Kā Jūs plānojat risināt regulējuma problēmas, kas skar uzņēmumus, jo īpaši MVU, tostarp to pārrobežu 
darbību? Kā Jūs plānojat nodrošināt, ka MVU gūs labumu no stratēģiskās autonomijas ceļveža? Kādas juridiskas 
sekas būs jaunas kategorijas “mazi vidējas kapitalizācijas uzņēmumi” ieviešanai attiecībā uz spēkā esošajiem un 
turpmākajiem ES tiesību aktiem? Kādi būs kritēriji mazu vidējas kapitalizācijas sabiedrību definēšanai? Vai tā 
būs atsevišķa saistoša juridiska definīcija vai arī pašreizējās juridiskās kategorijas (piemēram, ES MVU definīcija) 
tiks paplašinātas, lai iekļautu šo jauno kategoriju? Kādi ir Jūsu konkrētie plāni padarīt ātrumu, saskaņotību un 
vienkāršošanu par galvenajām politiskajām prioritātēm, lai samazinātu administratīvo slogu un vienkāršotu 
īstenošanu, ziņojumu sniegšanu un atļauju izsniegšanu? Kā Jūs konkrēti īstenosiet “jauno MVU un konkurētspējai 
veltīto pārbaudi”? 

Mazie un vidējie uzņēmumi ir Eiropas ekonomikas muskulatūra. ES ilgtermiņa konkurētspējas labā ir jāpalīdz 
tiem attīstīties un kļūt produktīvākiem.  

Regulatīvais slogs īpaši skar MVU, ņemot vērā, ka tiem parasti ir ierobežoti resursi administratīvo uzdevumu 
veikšanai. Ja mani apstiprinās, es strādāšu, lai izveidotu īpašu MVU pasi un tiem samazinātu administratīvo slogu 
un izmaksas, vienkārši apliecinot uzņēmuma MVU statusu, tādējādi izbrīvējot laiku un resursus to 
uzņēmējdarbībai. Tas arī atvieglotu publisko iestāžu darbu.  

Kopā ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-i) mēs strādātu pie tā saucamā 28. režīma izstrādes, lai 
palīdzētu novatoriskiem uzņēmumiem attīstīties un dotu tiem vienkāršāku, visā Savienībā saskaņotu noteikumu 
kopumu. Atbilstīgi politikas pamatnostādnēm ziņojumā par tiesiskumu tiks iekļauta vienotā tirgus dimensija, 
pievēršoties jautājumiem, kas skar uzņēmumus, jo īpaši MVU, kuri darbojas pāri robežām. 

Ja mani apstiprinās, mēs kopā ar jaunuzņēmumu, pētniecības un inovācijas komisāru(-i) atklāsim Eiropas 
inovācijas aktu un ES jaunuzņēmumu un augošo uzņēmumu stratēģiju, lai racionalizētu mūsu tiesisko regulējumu 
un atvieglotu jaunuzņēmumu un augošo uzņēmumu piekļuvi riska kapitālam.  

MVU ir arī nepieciešami, lai panāktu atvērtu stratēģisko autonomiju, jo tiem ir būtiska nozīme noturīgu un 
diversificētu piegādes ķēžu veidošanā. Ja mani apstiprinās, es gādāšu, lai MVU varētu izmantot īpašu atbalstu un 
centienus nodrošināt kritiski svarīgu ielaides materiālu pieejamību, kas ir būtiski to noturībai.  

ES tiesību aktu ātrumam, saskaņotībai un vienkāršošanai, kā arī vieglai piekļuvei ES finanšu instrumentiem ir 
izšķiroša nozīme, lai Eiropa atgūtu konkurētspēju, un tā būs mana portfeļa galvenā prioritāte. Tāpēc, ja mani 
apstiprinās, es rūpēšos par sloga, piemēram, ziņošanas pienākumu un administratīvo izmaksu, samazināšanu. Ja 
mani apstiprinās, es arī koleģiāli sadarbošos ar citiem kolēģijas locekļiem un jo īpaši ar īstenošanas un 
vienkāršošanas komisāru(-i), lai veiktu vienotā tirgus acquis stresa testus un iesniegtu priekšlikumus, kā likvidēt 
pārklāšanos un pretrunas un panākt pilnīgu digitālu savietojamību, vienlaikus saglabājot augstus standartus.  

Kā norādīts manā pilnvarojuma vēstulē, es vadīšu darbu pie jaunas mazu vidējas kapitalizācijas sabiedrību 
kategorijas definīcijas, kuras pamatā būs darbinieku skaits, kā arī finanšu ieņēmumi, un tādējādi savukārt Komisija 
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un abi likumdevēji varētu pieņemt īpašus noteikumus par šādiem maziem vidējas kapitalizācijas uzņēmumiem, 
kad un kur tas varētu būt nepieciešami un pamatoti.  

Turklāt es plānoju maksimāli izmantot standartizāciju un digitalizāciju, lai informācija būtu digitāla pēc 
noklusējuma un tiktu iesniegta tikai vienreiz, tādējādi radot regulatīvo vidi, kas vienkāršo un racionalizē, sākot no 
ziņošanas līdz atļauju piešķiršanai. Būtiski ir veicināt atbilstības nodrošināšanu, un to mēs varam panākt, pārejot 
no dokumentālas uz datu informācijas plūsmām. Šajā sakarā es centīšos vēl vairāk likt lietā viedos digitālos rīkus 
attiecībā uz e-rēķinu sagatavošanu, digitālo produkta pasi un vienoto digitālo vārteju. 

Ar mūsu politiku ir jāveicina konkurētspēja un jāņem vērā MVU vajadzības. Visbeidzot, jaunā MVU un 
konkurētspējas pārbaude, pie kuras manas apstiprināšanas gadījumā es strādāšu kopā ar īstenošanas un 
vienkāršošanas komisāru(-i), palīdzēs mums veidot turpmākos tiesību aktus tā, lai palielinātu ES uzņēmumu, 
tostarp MVU, konkurētspēju un neradītu nevajadzīgu slogu, vienlaikus saglabājot augstus standartus.  

Pirmkārt, jaunā konkurētspējas pārbaude, ar ko tiks papildināti visi ietekmes novērtējumi, balstīsies uz vairākiem 
svarīgiem rādītājiem, piemēram, izmaksu/cenu konkurētspēju, starptautisko konkurētspēju, inovācijas spēju un 
ietekmi uz MVU konkurētspēju. Tajā būs ietverta priekšlikuma ietekmes dziļāka analīze, apsverot to nozaru 
veselīgumu, kuras visvairāk skar starptautiskā konkurence un kuras ir relevantas priekšlikumam. Ciktāl tiks 
konstatētas nozaru konkurētspējas problēmas, pārbaude parādīs arī nepieciešamos mazināšanas pasākumus.  

Otrkārt, mēs vēl vairāk stiprināsim savas analīzes MVU dimensiju, veicot jaunu MVU pārbaudi. Ar šo jauno 
pārbaudi Komisija ievēros MVU vajadzības visā politikas ciklā, jo īpaši politikas veidošanas procesa sākuma 
posmos. Visās izvērtēšanās un atbilstības pārbaudēs Komisija arī īpaši analizēs ietekmi uz MVU. Šis 
retrospektīvais novērtējums ļaus mums gūt vērtīgas atziņas, kā vienkāršot un samazināt slogu ar MVU saistītajās 
politikas jomās nākotnē.  

Manuprāt, katrā lēmumu pieņemšanas procesa posmā ir svarīgi sistemātiski apsvērt MVU dimensiju. Pašlaik nav 
pietiekami ņemta vērā priekšlikuma kumulatīvā un netiešā ietekme, ko rada lejupvērsta ietekme vērtības ķēdē, kā 
arī ietekme uz tirgu dinamiku. Ja mani apstiprinās, es būšu gatavs sadarboties ar Parlamentu, Padomi un citām 
ieinteresētajām personām, lai nodrošinātu, ka politika, kas skar MVU, tos atbalsta un tiem nerada nesamērīgu 
slogu. 

Iekšējā tirgus un patērētāju aizsardzības komitejas jautājumi 

12. Politiskajās pamatnostādnēs šim jaunajam pilnvaru termiņam un jums paredzētajā pilnvarojuma vēstulē 
Komisijas priekšsēdētāja uzsver, ka vienotais tirgus ir viens no galvenajiem ES pīlāriem un ka ir vajadzīgs jauns 
impulss tā padziļināšanai, jo īpaši pakalpojumu nozarē, kurā joprojām pastāv daudzi šķēršļi, lai nodrošinātu ES 
labklājību. Pakalpojumu un preču brīvas aprites jomā, kādas darbības, tostarp likumdošanas pasākumus, Jūs 
plānojat veikt un kā jaunā vienotā tirgus stratēģija palīdzētu radīt šo jauno impulsu, vēl vairāk integrēt vienoto 
tirgu, samazināt nepamatotus šķēršļus, administratīvo slogu un ziņojumu sniegšanas pienākumus, vienlaikus 
pastiprinot patērētāju tiesības un aizsargājot viņus, veicinot uzņēmējdarbību un padarot ES pasaules mērogā 
konkurētspējīgu nākamajās desmitgadēs? Kā Jūs plānojat palielināt produktu drošumu un godīgu konkurenci 
vienotajā tirgū attiecībā uz ražojumiem, kuru izcelsme ir trešās valstīs, pievēršoties arī trešo valstu e-komercijas 
platformām, kas ES pārpludina ar produktiem, kuri bieži vien neatbilst ES standartiem, vienlaikus izvairoties no 
muitas? 

Vienotais tirgus ir par maz apgūta bagātība. Un Enriko Letas nesen iesniegtajā ziņojumā ir skaidri atzīts: patiešām 
integrēta vienotā tirgus izveide ir ļoti svarīga Eiropas konkurētspējai. Ja mani apstiprinās priekšsēdētājas 
izpildvietnieka amatā, es darīšu visu, kas manos spēkos, lai padziļinātu vienoto tirgu un tādējādi palielinātu Eiropas 
produktivitāti, atbalstītu mūsu labklājību un sociālo tirgus ekonomiku, panāktu taisnīgu zaļo un digitālo 
pārkārtošanos un nodrošinātu vienlīdzīgus konkurences apstākļus, kur neviens nav atstāts novārtā.  

Tāpēc es līdz 2025. gada jūnijam izstrādāšu vienotā tirgus stratēģiju, lai radītu jaunu impulsu modernizētam preču 
un pakalpojumu vienotajam tirgum, pamatojoties uz faktiem un uzņēmumu, darba ņēmēju un iedzīvotāju 
vajadzībām. Es centīšos likvidēt pastāvošos regulatīvos un administratīvos šķēršļus un nepieļaut jaunus šķēršļus, 
reizē nodrošinot labi funkcionējošu vienoto tirgu un veicinot augšupēju konverģenci. Turklāt mana prioritāte būs 
vienkāršot tiesisko regulējumu, veicināt atbilstības nodrošināšanu un gādāt par pareizu īstenošanu visās 
dalībvalstīs. Manam darbam būs četras galvenās prioritātes. 
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Pirmkārt, profilakse: es izvērtēšu vajadzību pēc vienotā tirgus šķēršļu novēršanas akta, kā sīkāk izklāstīts manā 
atbildē uz 13. jautājumu, ar nolūku stiprināt ziņošanas sistēmu.  

Otrkārt, sadarbība: es izvērsīšu iespaidīgo darbu ar dalībvalstīm, ko veic Vienotā tirgus noteikumu izpildes 
panākšanas darba grupa un SOLVIT tīkls, lai novērstu ļoti konkrētus šķēršļus, ar kuriem saduras iedzīvotāji un 
uzņēmumi. Lai arī mūsu kopīgie centieni ar dalībvalstīm jau ir devuši konkrētus rezultātus, ir vajadzīgas lielākas 
pūles un politiska iesaiste, lai likvidētu atlikušos šķēršļus, kas kaitē mūsu uzņēmumu konkurētspējai.  

Treškārt, digitalizācija: es sekmēšu principu, ka digitāls ir pēc noklusējuma, īpašu uzmanību pievēršot sadarbspējai 
un vienreizējas iesniegšanas principam. Nepieciešamo ziņošanas pienākumu izpilde tiks vienkāršota, jo mēs 
virzīsimies no informācijas plūsmām, kas balstītas uz dokumentiem, uz datu virzītām informācijas plūsmām un 
plašāk izmantosim viedus digitālos rīkus.  

 

Ceturtkārt, izpilde: vajadzības gadījumā būtu jāizmanto korektīvi pasākumi, lai novērstu vienotā tirgus šķēršļus un 
nodrošinātu ES noteikumu pareizu īstenošanu. Šajā sakarā es domāju, ka mums būtu jāapsver, kā ātrāk uzsākt 
izpildes pasākumus gadījumos, kur uzņēmumiem un iedzīvotājiem draud nopietnas ekonomiskas sekas, ja 
dalībvalstis nenodrošina atbilstību ES noteikumiem.  

Mūsu kopīgo noteikumu īstenošana ir kopīga atbildība. Tāpēc mana visaugstākā prioritāte būs cieša sadarbība ar 
dalībvalstīm un arī ar Eiropas Parlamentu.  

Tāpat arī tajās pakalpojumu jomās, kas ir ārkārtīgi svarīgas mūsu ekonomikas konkurētspējai un labklājībai. Šie 
pakalpojumi veido aptuveni 70 % no ES IKP un darbvietām un ir būtiski ES ražošanas nozarēm. Neraugoties uz 
to, vienotais pakalpojumu tirgus joprojām neizmanto visu savu potenciālu. Daudzās nozarēs mums ir viena tirgus 
vietā ir 27 tirgi. Tas nozīmē, ka uzņēmumiem ir mazāk iespēju un arī mazākas izredzes paplašināties. Tāpēc, ja 
mani apstiprinās, es par prioritāti izvirzīšu administratīvo šķēršļu likvidēšanu ES pakalpojumu sniedzējiem, īpašu 
uzmanību pievēršot pārrobežu reģioniem.  

Šajā sakarā es vēlos arī aplūkot reglamentētās profesijas. Mūsdienās ir pārāk daudz regulatīvo prasību, kas 
jāizpilda, lai varētu strādāt konkrētā profesijā, — tas ir tādēļ, lai aizsargātu patērētājus un sabiedrības intereses. No 
vairāk nekā 5500 reglamentētajām profesijām ES daudzas ir reglamentētas tikai dažās dalībvalstīs, un tas liecina, 
ka sabiedrības intereses var aizsargāt ar mazāk apgrūtinošiem līdzekļiem. Attiecībā uz tām profesijām, kuras ir 
reglamentētas, mans mērķis ir paātrināt un vienkāršot kvalifikāciju atzīšanu pāri robežām, arī atbalstot procesu 
digitalizāciju un automatizāciju, vienlaikus aizsargājot darba ņēmēju tiesības. Tas uzlabos kvalificētu speciālistu 
mobilitāti vienotajā tirgū un ļaus cilvēkiem ātri uzsākt darbu vai sniegt pakalpojumus, kuri atbilst viņu 
kvalifikācijai. Lai to panāktu, es apvienošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) jautājumos par cilvēkiem, 
prasmēm un sagatavotību, lai strādātu pie prasmju pārnesamības iniciatīvas.  

Ir svarīgi, lai vienotajā tirgū Eiropas iedzīvotājiem tiktu piedāvāti tikai autentiski un droši produkti. Tomēr mūsu 
tirgū brīvi ienāk pārāk daudz produktu, kas neatbilst mūsu standartiem. Es it īpaši apzinos, ka, pieaugot e-
komercijai un tiešajai pārdošanai patērētājiem Eiropas Savienībā interneta tirgos ārpus ES, kurus ir grūtāk un 
dārgāk kontrolēt, ir pieaugušas bažas un krāpšana. Šīs problēmas ir jārisina vairākiem Komisijas locekļiem. Tāpēc 
es kopā ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tehnoloģiskās suverenitātes, drošības un demokrātijas jautājumos 
centīšos efektīvi un ātri risināt problēmas, kas saistītas ar produktu drošumu un e-komerciju.  

Šo problēmu risināšanai būs jāizmanto daudzi dažādi instrumenti. Svarīga loma būs muitas dienestiem un nodokļu 
iestādēm kopā ar tirgus uzraudzības iestādēm. Panākt, lai tiešsaistes tirdzniecības vietas, kuras neievēro mūsu 
noteikumus, izpildītu Digitālo pakalpojumu aktu, ir un arī turpmāk būs prioritāte. Turklāt nesen pieņemtajā 
Ražojumu vispārējā drošuma regulā un Tirgus uzraudzības regulā tiešsaistes tirdzniecības vietām ir paredzēti arī 
jauni ar ražojumu drošumu saistīti pienākumi, piemēram, izņemšanas rīkojumi. Kopā ar demokrātijas, tieslietu un 
tiesiskuma komisāru(-i) es palīdzēšu valstu tiesībaizsardzības iestādēm nodrošināt, ka ES patērētājiem gan 
tiešsaistē, gan bezsaistē tiek piedāvāti tikai droši ražojumi. 

To visu darot, mums ir jārūpējas par vidi, kurā spēj uzplaukt un ar trešo valstu e-komercijas platformām godīgi 
konkurēt mazākas Eiropas e-komercijas platformas. Tāpēc mums ir jārada labvēlīga vide bez noteikumu 
sadrumstalotības vai dublēšanās. 
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13. Attiecībā uz Komisijas priekšsēdētājas pilnvarojuma vēstuli — ko Jūs plānojat attiecībā uz tajā norādīto 
konkrēto pasākumu iespējamo saturu un grafiku, jo īpaši saistībā ar Vienotā tirgus šķēršļu novēršanas aktu, 
Eiropas Konkurētspējas fondu, MVU pasi, vienoto digitālo vārteju, aprites ekonomikas aktu un ES standartizācijas 
regulas izvērtēšanu? Kā Jūs konkrēti izstrādāsiet jauno vienotā tirgus stratēģiju? Kā Jūs plānojat sadarboties ar 
IMCO komiteju un tās darba grupām tās veicamo pārbaudes pasākumu ietvaros, lai pārredzami, regulāri un 
savlaicīgi informētu komiteju par spēkā esošo tiesību aktu īstenošanu, gaidāmajām iniciatīvām, tostarp tām, kas 
minētas pilnvarojuma vēstulē, un Komisijas un dalībvalstu izpildes pasākumu rezultātiem vienotajā pakalpojumu 
un preču tirgū?  

Ja mani apstiprinās par priekšsēdētājas izpildvietnieku, es centīšos panākt, lai tiktu pabeigts stabils, vienkāršs un 
moderns vienotā tirgus satvars, kas dod iespējas tiklab patērētājiem, kā uzņēmumiem. Vienotā tirgus stratēģijas 
ietvaros Komisija nāks klajā ar konkrētām darbībām, ar kurām veicināt pārrobežu pakalpojumu sniegšanu un preču 
pārrobežu apriti. Es koncentrēšos gan uz esošo šķēršļu likvidēšanu, gan jaunu šķēršļu neradīšanu. Vienotā tirgus 
potenciāla atraisīšana un tā mēroga izmantošana ir Eiropas, valstu un reģionālo pārvaldes iestāžu kopīga atbildība. 
Es iesaistīšos konstruktīvā dialogā ar Eiropas Parlamentu un Padomi. Strādājot cieši kopā ar visām ieinteresētajām 
personām, arī sociālajiem partneriem un nozaru pārstāvjiem, es centīšos šo stratēģiju īstenot līdz nākamā gada 
jūnijam. 

Pastiprinot mūsu pārredzamības instrumentus, es plānoju arī nostiprināt jaunu valstu noteikumu, kuri varētu 
ietekmēt vienoto tirgu, preventīvu novērtēšanu, arī apsverot, vai nevajadzētu izstrādāt vienotā tirgus šķēršļu 
novēršanas aktu. Preventīva pasākuma potenciālu ir iespējams izmantot pilnīgi, labāk īstenojot esošos 
pārredzamības instrumentus. Šeit izšķiroši būs novērst nepilnības esošajos paziņošanas mehānismos, stiprināt 
ieinteresēto personu līdzdalību un noteikt stingrāku samērīguma novērtēšanu jaunām regulatīvajām iniciatīvām. 
Ja novērst neizdosies, es nevilcināšos sākt pārkāpuma procedūru.  

Kā paskaidrots manā atbildē uz 11. jautājumu, viena no manām sākuma prioritātēm būs izveidot īpašu MVU pasi, 
lai samazinātu administratīvo slogu un uzņēmumiem izbrīvētos laiks un resursi un lai atvieglotu publisko iestāžu 
darbu, piemēram, saistībā ar finansējuma pieprasīšanu, regulatīvo atbilstību vai atbrīvošanu no juridiskām 
prasībām, piemēram, ziņošanas pienākumiem.  

Kā izklāstīts manā atbildē uz 6. jautājumu, kopā ar vides, ūdensresursu noturības un konkurētspējīgas aprites 
ekonomikas komisāru(-i) es strādāšu pie tā, lai ierosinātu Aprites ekonomikas aktu nolūkā izveidot labi 
funkcionējošu atkritumu un otrreizējo materiālu vienoto tirgu.  

Standartizācijas regulas izvērtēšanu plānots pabeigt 2025. gada sākumā. Pamatojoties uz savāktajiem 
pierādījumiem, es rūpīgi izvērtēšu, vai ir vajadzīga regulējuma pārskatīšana un vai pašreizējā sistēma spēj izpildīt 
ES politikas un rūpniecības neatliekamās vajadzības. Mums ir jāsagādā tehniskie standarti, jo īpaši attiecībā uz 
likumdošanas vajadzībām, kas saistītas ar zaļo un digitālo pārveidi mainīgajā ģeopolitiskajā vidē. Šajā refleksijā 
ietilpst arī Eiropas Savienības Tiesas judikatūras ietekme pēdējo astoņu gadu laikā, tāpat kā vispārējās 
vienkāršošanas vajadzības, kas var prasīt jaunu pieeju tam, kā mēs sadarbojamies ar ieinteresētajām personām 
attiecībā uz standartiem, vienlaikus saglabājot svarīgās ekonomiskās un tehniskās atziņas no mūsu līdzdalības 
procesa. Pagātnē spēcīga Eiropas vērtība ir bijusi standartizācija, un mans nodoms ir saglabāt un attīstīt mūsu kā 
globālu standartu noteicēja pozīciju. 

Viena no vērienīgākajām ES e-pārvaldes iniciatīvām ir vienotā digitālā vārteja. Tā piedāvā piekļuvi uzticamai 
informācijai, digitalizētām administratīvajām procedūrām un palīdzības pakalpojumiem. Tā samazina 
administratīvo slogu, atvieglojot publiskās pārvaldes digitalizāciju Eiropas iedzīvotājiem un uzņēmumiem, 
nodrošinot visaptverošu tiešsaistes piekļuves punktu, meklējot darbu, vēloties studēt vai veikt uzņēmējdarbību citā 
ES valstī. Ja mani apstiprinās, es plānoju vēl vairāk stiprināt vārteju un par prioritāti noteikt “vienreizējas 
iesniegšanas” tehniskās sistēmas pilnīgu īstenošanu, atbalstot vairāk nekā 80 000 valsts pārvaldes iestāžu 
pievienošanos dalībvalstīs un nodrošinot piekļuvi visām administratīvajām procedūrām, uz kurām tā attiecas.  

Es apņemos — un man būs tas gods — izveidot un uzturēt tiešu saziņas kanālu ar jums un jūsu attiecīgajām darba 
grupām, pilnībā ievērojot Pamatnolīgumu par Eiropas Parlamenta un Eiropas Komisijas attiecībām un visos 
lēmumu pieņemšanas procesa posmos. Kā izklāstīts manā atbildē uz 2. jautājumu, visa mana komanda būs arī 
viegli pieejama visā pilnvaru laikā, izmantojot divvirzienu informācijas plūsmu. Es uzaicināšu konkrētu jomu 
referentus, ēnu referentus vai vadošos deputātus uz darba sēdēm, lai kliedētu bažas un uzklausītu idejas, kas nāk 
tieši no viņu parlamentārā darba un vēlēšanu apgabaliem. 
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14. Kā Jūs plānojat īstenot savu uzdevumu pārskatīt publiskā iepirkuma direktīvas, lai izmantotu publiskā 
iepirkuma potenciālu ES vienotā tirgus un ES iedzīvotāju un uzņēmumu, tostarp MVU, interesēs, lai uzlabotu 
konkurētspēju, tostarp ES digitālo konkurētspēju, un nodrošinātu godīgu konkurenci un dažu vitāli svarīgu 
tehnoloģiju, ražojumu un pakalpojumu piegādes drošību? Kādas tehnoloģijas un nozares, Jūsuprāt, ir stratēģiski 
svarīgas, tādējādi pieprasot iejaukšanos, izmantojot publisko iepirkumu, un kādi risinājumi būtu jāpiemēro, 
paturot prātā nepieciešamību saglabāt vienlīdzīgus konkurences apstākļus un vienlīdzīgas iespējas ES 
uzņēmumiem visā vienotajā tirgū? Kad, Jūsuprāt, notiks publiskā iepirkuma regulējuma pārskatīšana un vai 
plānojat to pārskatīt, izmantojot ES regulas, nevis ES direktīvas? 

Publiskais iepirkums ir izšķirošs, lai izveidotu pirmtirgus, t. i., pieprasījumu pēc inovatīviem, ilgtspējīgiem un 
noturīgiem produktiem. Pašreizējo acquis veido ne mazāk kā sešas direktīvas un noteikumi vairākos desmitos 
nozaru tiesību aktu. Ja mani apstiprinās priekšsēdētājas izpildvietnieka amatā, es pārskatīšu pašreizējās ES 
publiskā iepirkuma direktīvas, kā norādīts manā pilnvarojuma vēstulē un kā savās politiskajās pamatnostādnēs ir 
paziņojusi ievēlētā priekšsēdētāja Urzula fon der Leiena.  

Tiesiskā regulējuma pārskatīšanas mērķis būs vēl vairāk atraisīt publiskā iepirkuma milzīgo potenciālu veidot 
Eiropas ekonomiku, radīt pirmtirgus un veicināt Eiropas uzņēmumu izaugsmi un noturību, tādējādi radot 
kvalitatīvas darbvietas. Es plānoju ierosināt noteikumu modernizāciju, lai pievērstos trim galvenajām jomām: 1) 
publiskā iepirkuma stratēģiskajai nozīmei, nosakot kvalitatīvas prasības, jo īpaši attiecībā uz ilgtspēju, sociālo 
jomu, noturību un kiberdrošību, 2) publiskā iepirkuma ES pievienotajai vērtībai mūsu iedzīvotājiem, nodrošinot 
stratēģisko tehnoloģiju, produktu un pakalpojumu piegādes drošību, tostarp ārkārtas situācijās, un 3) pašreizējo 
mehānismu vienkāršošanu, it īpaši ņemot vērā ES jaunuzņēmumus un novatorus, kā arī vietējās pašvaldības. 

Publiskā iepirkuma direktīvu pārskatīšana ir arī izdevība publiskajā iepirkumā apsvērt digitālās tehnoloģijas. Ne 
tikai to, kā mēs šīs tehnoloģijas izmantojam, lai vienkāršotu un paātrinātu procesus, bet arī to, kā mēs varam 
paātrināt inovatīvu produktu un tehnoloģiju ieviešanu. Es vēlos izmantot šo iespēju un vērst uzmanību uz publiskā 
iepirkuma datu telpu, kas kopš šā gada septembra dod iespēju publiskā iepirkuma veicējiem un uzņēmumiem 
uzlabot lēmumu pieņemšanu, izmantojot progresīvu datu analītiku un digitālos rīkus. 

Lai šādu pārskatīšanu varētu veikt saskaņā ar labāka regulējuma, kā arī subsidiaritātes un proporcionalitātes 
principiem, būs jāveic divi svarīgi darbi.  Pirmkārt, pašreizējās sistēmas izvērtēšana. Ja mani apstiprinās, es 
apņemos rūpīgi izvērtēt spēkā esošās publiskā iepirkuma direktīvas, ievērojot Padomes un Eiropas Revīzijas 
palātas prasības. Pamatīga sabiedriskā apspriešana ļaus saprast, kādi pašreizējā regulējuma aspekti ir pretrunīgi un 
kādi ir tā ieguvumi un problēmas, un to izmantosim, lai pārdomātu, kuras jomas varētu būt jāuzlabo un jāvienkāršo. 
Otrkārt, ietekmes novērtējumā tiks aplūkots varbūtējais slogs — finansiāls vai administratīvs —, kādu izjūt 
iedzīvotāji, uzņēmumi vai publiskā iepirkuma veicēji.    

Šajā sākuma posmā es vēlos arī prioritārā kārtā uzklausīt jūsu viedokli un apspriesties ar vietējām pašvaldībām, 
kas pirmās izmanto publisko iepirkumu, — tad to varētu ņemt vērā mūsu priekšlikumā.  

Lai apzinātu un prioritizētu stratēģiskās tehnoloģijas un nozares saskaņā ar ievēlētās priekšsēdētājas paziņojumu, 
ka mūsu labklājības nākotnei ir jābūt Eiropā, mēs ņemsim vērā vairākus faktorus: nozares un tehnoloģijas, kas 
noteiktas spēkā esošajos nozaru tiesību aktos, piemēram, Neto nulles emisiju industrijas aktā un Ilgtspējīgu 
produktu ekodizaina regulā, kā arī gaidāmajās iniciatīvās, piemēram, tīras rūpniecības kursā un Rūpniecības 
dekarbonizācijas paātrināšanas aktā, kā arī kritērijus, tādus kā piegādes ķēžu noturība, kritiskās infrastruktūras 
fiziskā drošība un kiberdrošība, tehnoloģiju drošība un noplūde, ekonomiskās atkarības vai spaidi, trešo valstu 
ekonomikas dalībnieku dalības līmenis konkrētā nozarē. Tas ir svarīgs elements refleksijā par publiskā iepirkuma 
regulējuma pārskatīšanu, un mēs tam pievērsīsim īpašu uzmanību.   

Jaunie noteikumi būs formulēti tā, lai nodrošinātu ES pievienoto vērtību mūsu iedzīvotājiem, dažu stratēģisko 
tehnoloģiju, produktu un pakalpojumu piegādes drošību un pareizos nosacījumus, lai ES uzņēmumi investētu 
dekarbonizācijā un radītu kvalitatīvas darbvietas. Ir īpaši svarīgi, lai publiskā iepirkuma veicēji nodrošinātu, ka 
trešo valstu pretendenti atbilst mūsu vides, klimata un sociālajiem standartiem neatkarīgi no viņu valstī 
piemērojamā tiesiskā regulējuma. Tikpat svarīgi joprojām ir panākt, lai mūsu uzņēmumiem būtu savstarpēja 
piekļuve trešo valstu publiskā iepirkuma tirgiem.  

Mēs novērtēsim, kādu ietekmi rada dažādi iespējamie līdzekļi šo problēmu risināšanai, un turpināsim īstenot nesen 
pieņemtos aktus, kā arī sadarboties ar publiskā iepirkuma veicējiem un ieinteresētajām personām, lai rastu vēl citus 
praktiskus un viegli piemērojamus risinājumus. Šiem centieniem ir jāatvēl pietiekams laiks. Es varu jums 
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apliecināt, ka šim darbam tiks piešķirta augsta prioritāte, lai mēs varētu pēc iespējas ātrāk virzīties uz priekšu, 
nemazinot kvalitāti.   

Ietekmes novērtējumā apzināto politikas risinājumu ietvaros mēs apsvērsim, vai regulatīva iejaukšanās vienas vai 
vairāku direktīvu, regulas vai citu mērķtiecīgu pasākumu veidā ir labākais veids, kā sasniegt kopējos mērķus.    

Visbeidzot, ja mani apstiprinās priekšsēdētājas izpildvietnieka amatā, es papildus likumdošanas darbam vēl vairāk 
mudināšu izmantot norādījumus, atbalstu spēju veidošanai un pielāgotas mācību sesijas gan publiskā iepirkuma 
veicējiem, gan sociālās ekonomikas struktūrām ES dalībvalstīs.    

 

 

Starptautiskās tirdzniecības komitejas jautājumi 

15. Paaugstinātas globālās nenoteiktības apstākļos un pieaugot vajadzībai konsolidēt Savienības ekonomiskās 
drošības programmu un stiprināt mūsu konkurētspēju, kā Jūs nodrošināsiet, ka ekonomiskā drošība, tirdzniecība, 
ieguldījumi un rūpniecības politika ir daļa no saskaņotas pieejas, kas veicina Savienības atvērto stratēģisko 
autonomiju un noturību? Kā Jūs izstrādāsiet un īstenosiet ekonomiskās drošības programmu un kādā laikposmā? 
Vai, pamatojoties uz iepriekšējo informācijas apmaiņu starp Parlamentu un Komisiju par Īstenošanas regulu (ES) 
2023/1441, Jūs panāksiet pārliecību, ka tad, kad līdz 2026. gada 13. jūlijam tiks iesniegts pirmais ziņojums par 
Ārvalstu subsīdiju regulas (FSR) īstenošanu, tiks iesniegts arī tiesību akta priekšlikums grozīt Ārvalstu subsīdiju 
regulu? Ņemot vērā to, ka publiskā iepirkuma procedūrās slodze lietās saistībā ar paziņotajiem piedāvājumiem ir 
ievērojami lielāka, nekā gaidīts, vai jūs nodrošināsiet, ka Iekšējā tirgus, rūpniecības, uzņēmējdarbības un MVU 
ģenerāldirektorātā ievērojami palielinās to darbinieku skaits, kas ir atbildīgi par FSR īstenošanu? 
 
Esmu stingri pārliecināts, ka ir vajadzīga saskaņota pieeja, kas izmanto mūsu ekonomiskās drošības, tirdzniecības, 
investīciju un rūpniecības politiku, lai īstenotu ES stratēģiskās intereses. Mums saviem uzņēmumiem ir 
jānodrošina telpa un labvēlīga vide, kas tiem vajadzīga, lai inovētu un paplašinātos, jāaizsargā vienotais tirgus no 
negodīgas konkurences, jānodrošina taisnīga piekļuve izejvielām, jāatver trešo valstu tirgi, lai radītu jaunas 
iespējas, kā arī jānodrošina mums nepieciešamie izejresursi no dažādiem avotiem un par konkurētspējīgām 
izmaksām. Eiropas rūpniecības konkurētspējai patiešām ir vajadzīga holistiska pieeja ar drošu piegādes ķēdi, 
godīgas konkurences nosacījumiem un ekonomikas iespējām visā pasaulē. 

    
Iepriekšējā pilnvaru termiņā ir īstenotas daudzas iniciatīvas, kuru mērķis ir aizsargāt un atbalstīt mūsu uzņēmumus 
un infrastruktūras tūlīt pēc ārējiem satricinājumiem, radīt strukturālus apstākļus to konkurētspējai un mūsu 
piegādes ķēžu noturībai un saskaņot mūsu politiku ar mūsu vērtībām un mūsu klimata mērķiem. Uz šiem 
jautājumiem balstās mūsu rūpniecības stratēģija, tirdzniecības stratēģija un ekonomiskās drošības stratēģija, kas 
visas ir savstarpēji saistītas un ir jāīsteno saskaņoti. Es atbalstu prasīgāku vienotā tirgus aizsardzību pret negodīgu 
tirdzniecības praksi, kropļojošu politiku, kas nav saistīta ar tirgus ekonomiku, un tehnoloģiju noplūdi.   

 
Saskaņotība un koordinācija starp šiem darba virzieniem pirmkārt un galvenokārt tiks nodrošināta kolēģijas līmenī, 
it īpaši ar tirdzniecības un ekonomiskās drošības komisāru(-i), ņemot vērā mūsu skaidri noteiktos mērķus — 
konkurētspēju, drošību un ilgtspēju. Ja mani apstiprinās priekšsēdētājas izpildvietnieka amatā, es sadarbošos ar 
saviem partneriem, lai nodrošinātu, ka tiek pilnīgi apsvērti gan iekšējie, gan ārējie aspekti un ņemti vērā, turpinot 
attīstīt mūsu rūpniecības, tirdzniecības un ekonomiskās drošības politiku. Tās ir vienas medaļas divas puses. Mums 
ir jārūpējas, lai mēs turpinātu gūt labumu no starptautiskas atvērtas un uz noteikumiem balstītas tirdzniecības, un 
vienlaikus jāierobežo risks, ka pārmērīgas atkarības tiks izmantotas kā ierocis. Šajā ziņā mūsu rīcībā ir spēcīgi 
instrumenti, ko mums vajadzētu izmantot, piemēram, ārvalstu subsīdiju instruments.      

 
Mūsu ekonomiskās drošības politika tagad, kad kopš stratēģijas pieņemšanas ir pagājuši divi gadi, ir jāturpina 
īstenot un attīstīt visaptveroši, lai visas attiecīgās politikas jomas (rūpniecības politika, digitālā politika, pētniecības 
un inovācijas politika un tā tālāk) tiktu mobilizētas saskaņotā veidā un cita citu pastiprinātu. Stratēģija, kuras centrā 
ir veicināt, aizsargāt un sadarboties ar partneriem, tagad ir faktiski jāīsteno, pamatojoties uz riska novērtējumiem. 

 
Ja mani apstiprinās, mēs strādāsim kopā ar tirdzniecības un ekonomiskās drošības komisāru(-i), lai padziļinātu 
mūsu izpratni par riskiem, ar kādiem saskaramies, rīkojot koordinētu riska novērtēšanu, sagatavojot mērķtiecīgus 
un samērīgus riska mazināšanas pasākumus, liekot lietā mūsu rīcībā esošos ekonomiskās drošības instrumentus, 
lai novērstu riskus, ar kuriem saskaramies, un sekmīgi novestu līdz galam notiekošos procesus, lai stiprinātu mūsu 
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instrumentus, piemēram, attiecībā uz ĀTI izvērtēšanu un izejošajām investīcijām. Mēs izvērtēsim jaunu 
instrumentu nepieciešamību. Mēs arī palīdzēsim virzīt uz priekšu iniciatīvas, kas sāktas iepriekšējā pilnvaru 
termiņā, piemēram, uzsvara pastiprinātu likšanu uz piegādes ķēžu risku uzraudzību un traucējumu paredzēšanu un 
koncentrēšanos uz esošajām un potenciālajām stratēģiskajām atkarībām. Kopā ar dalībvalstīm būtu jāizveido 
atbilstošs grafiks un tvērums attiecībā uz kritiski svarīgu tehnoloģiju turpmāku riska novērtēšanu. Visbeidzot, es 
sadarbošos ar tirdzniecības un ekonomiskās drošības komisāru(-i), lai turpinātu partnerības ar līdzīgi domājošām 
valstīm, jo īpaši ar G7, un stiprinātu mūsu piegādes ķēžu noturību, izstrādājot ekonomiskās drošības standartus. 
Papildus brīvās tirdzniecības nolīgumiem mēs izstrādāsim tīras tirdzniecības un investīciju partnerības ar spēcīgu 
uzņēmējdarbības dimensiju investēšanas iespējām, lai nodrošinātu un dažādotu kritiski svarīgu izejvielu, zaļās 
enerģijas un tīro tehnoloģiju piedāvājumu.    

 
Kas attiecas uz Ārvalstu subsīdiju regulu, tā jau ir pierādījusi savu efektivitāti, un mēs to maksimāli izmantosim. 
Paralēli, ja mani apstiprinās priekšsēdētājas izpildvietnieka amatā, es rūpīgi izvērtēšu Ārvalstu subsīdiju regulas 
īstenošanu. Pārskatot regulas īstenošanas un izpildes panākšanas praksi, mēs citstarp apsvērsim paziņošanas 
robežvērtību līmeņa piemērotību. Ziņojums par šo novērtējumu tiks iesniegts Parlamentam un Padomei.  
Pamatojoties uz šo novērtējumu, ja būs nepieciešams, lai visiem uzņēmumiem iekšējā tirgū nodrošinātu 
vienlīdzīgus konkurences apstākļus, Komisija šajā nolūkā apsvērs iespējamu tiesību akta priekšlikumu.  

 
Ja mani apstiprinās, es sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas 
pārkārtošanās jautājumos, lai īstenotos mūsu mērķi nodrošināt vienlīdzīgus konkurences apstākļus visiem 
uzņēmumiem, kas darbojas vienotajā tirgū.     

Budžeta komitejas jautājumi 

16. Jaunievēlētā priekšsēdētāja savās politiskajās pamatnostādnēs aicina izveidot ES Konkurētspējas fondu, kas 
ieguldīs stratēģiskās tehnoloģijās (no mākslīgā intelekta līdz kosmosam, tīrām tehnoloģijām un biotehnoloģijām) 
un svarīgos kopīgu interešu projektos (IPCEI) un arī piesaistīs privātos ieguldījumus un mazinās to pakļaušanu 
risku mūsu kopīgo mērķu sasniegšanā.  
Šāda fonda darbības joma aptvers plašu pašreizējo politikas prioritāšu klāstu.  
Vai varat pastāstīt par šīs pieejas pamatojumu un sīkāk izklāstīt savu redzējumu par tās īstenošanu un to, kā tā 
virzīs divējādo pārkārtošanos, jo īpaši sīki izklāstot rīcībpolitikas un esošās programmas, kas iederētos šādā 
fondā, šo programmu saskaņošanas pakāpi, līdzsvaru starp fonda sniegto atmaksājamo un neatmaksājamo 
atbalstu un aizsardzības pasākumus, kas ieviesti, lai nodrošinātu Parlamenta un Padomes vienlīdzīgu līdzdalību 
lēmumu pieņemšanas procesā, programmu īstenošanā un fonda īstenošanas uzraudzībā? 
 
Eiropa vienmēr ir bijusi kontinents, kas pazīstams ar inovācijas spēku un plaukstošu rūpniecību un spēj izcelties 
pasaules tirgos. Tagad šis spēks tiek pārbaudīts. Šodien Eiropas uzņēmumi darbojas nemiera pilnā pasaulē, kur ir 
negodīgi konkurenti, augstākas enerģijas cenas, prasmju un darbaspēka trūkums un grūtības iegūt tiem vajadzīgo 
kapitālu. Patlaban izšķiras Eiropas rūpniecības un pētniecības kopienu liktenis. Tiek pārbaudītas mūsu vadošās 
tehnoloģiskās pozīcijas, spēja reaģēt uz rūpniecības problēmām, paātrināt pārkārtošanos un aktīvi izmantot jaunās 
iespējas.  
  
Ņemot vērā iepriekš minēto, ja mani apstiprinās priekšsēdētājas izpildvietnieka amatā, mans mērķis būs radīt 
labvēlīgus apstākļus nepieciešamajām investīcijām inovācijas potenciāla palielināšanā un sekmīgi īstenot divējādo 
pārkārtošanos. Kā izklāstīts ievēlētās priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas politiskajās pamatnostādnēs un 
atbilstoši mūsu mērķim kļūt par investīciju Komisiju, Eiropas Konkurētspējas fonds būs mūsu spēja investēt 
stratēģiskās tehnoloģijās, darbojoties sinerģijā ar citiem instrumentiem un politikas virzieniem.  
 
Eiropas konkurētspēja — un tās vieta sacensībā par tīru, digitālu bioekonomiku — būs atkarīga no jaunas 
izgudrojumu un izdomas ēras sākuma. Tālab pētniecībai un inovācijai, zinātnei un tehnoloģijai ir jābūt mūsu 
ekonomikas prioritātei. Lai sasniegtu šo mērķi, mūsu instrumentiem ir jāatbilst izvirzītajam mērķim.  
  
Šodien ES izdevumi, arī par konkurētspēju, ir sadalīti pārāk daudzās programmās, no kurām ar daudzām tiek 
finansētas vienas un tās pašas lietas, bet ar atšķirīgām prasībām un grūtībām finansējumu efektīvi apvienot.  
  
Esmu stingri pārliecināts, ka ES izdevumi ir vairāk jākoncentrē uz mūsu prioritātēm. Ja mani apstiprinās, viena no 
manām galvenajām prioritātēm būs nākotnes Eiropas Konkurētspējas fonda izveide, cieši sadarbojoties ar citiem 
kolēģijas locekļiem, it īpaši budžeta, krāpšanas apkarošanas un publiskās pārvaldes komisāru(-i) un priekšsēdētājas 
izpildvietnieku(-ci) tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas pārkārtošanās jautājumos. Mums priekšā ir topošā Eiropas 
Konkurētspējas fonda izveide. Mūsu ceļvedis būs šādi galvenie principi:  
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1. stratēģiska ievirze. Eiropas Konkurētspējas fonds investēs Eiropas sabiedriskajos labumos. 

Stratēģiskās tehnoloģijas — no mākslīgā intelekta līdz kosmosam, no tīrām tehnoloģijām līdz 
biotehnoloģijām — būs svarīgas, lai tās tiktu izstrādātas un ražotas Eiropā. Tīru un progresīvu 
tehnoloģiju nozares nākotnei jābūt Eiropā. Ar Konkurētspējas fondu būtu jāatbalsta pētniecība, 
inovācija, jaunuzņēmumi, augoši uzņēmumi, kā arī svarīgi projekti visas Eiropas interesēs. Mūsu 
pētniecības un inovācijas politika ir jāsaskaņo ar mūsu rūpniecības politiku. Un mums jāinvestē 
stratēģiski, lai panāktu maksimālo ietekmi;  
 

2. elastība. Eiropas Konkurētspējas fonds investēs tur, kur ES rīcība būs visvairāk vajadzīga, un ar 
visietekmīgāko un viselastīgāko instrumentu kopumu. Turklāt ar fondu būtu jānodrošina, ka budžeta 
līdzekļi tiek izmantoti par sviru, lai mūsu kopīgajiem mērķiem piesaistītu privātās investīcijas un tām 
mazinātu risku; 

 
 

3. vienkāršība un ātrums. Potenciālajiem pieteikumu iesniedzējiem jāspēj viegli un ātri iegūt ES 
līdzekļus. Noteikumi un procedūras, kas saistītas piekļuvi ES līdzekļiem, ir krietni jāvienkāršo. 
Mums vajag mazāk programmu. Piekļuve informācijai, ātrāki procesi un pastāvīgi uzlabojumi, 
ņemot vērā ieinteresēto personu atsauksmes, ir būtiski, lai labāk atbalstītu mūsu rūpniecības un 
pētniecības kopienu operatīvā līmenī. 

 
Mums Eiropas inovācija ir jāieved tirgos un Eiropā jāveicina ekspansija. Konkurētspējas fonds būs līdzeklis, ar ko 
to panāksim. Tam būtu jāatbalsta Eiropas uzņēmumi visā investēšanas ceļā: no ieceres līdz komercializācijai, no 
pētniecības līdz ražošanai, no laboratorijas līdz rūpnīcai. Tādējādi mūsu uzņēmumiem būs nepieciešamais atbalsts, 
lai tie varētu augt un zelt vienotajā tirgū un pasaulē.  
 
Šis fonds arī piedalīsies mūsdienu ģeopolitikas finansēšanā, stiprinot mūsu pievienotās vērtības ķēdes un novēršot 
mūsu atkarības. 
 
Komisija izstrādās jaunu konkurētspējas koordinācijas instrumentu, kas darbosies kopā ar šo jauno fondu. Ar šo 
rīku ES mēroga konkurētspējas mērķiem vajadzētu tikt iestrādātiem koordinētās valstu politikās, kas katrai 
stratēģiskajai prioritātei nodrošinās publisko un privāto finansējumu.  
 
Būdams bijušais deputāts, es zinu, ka Eiropas Parlaments stingri iestājas par vērienīgu ES budžetu, kas kalpo mūsu 
politikas prioritātēm. Tāpēc es sadarbošos ar Parlamentu, lai attīstītu un nodrošinātu Eiropas Konkurētspējas fondu 
atklātības, pārredzamības, savstarpējas uzticēšanās un pastāvīga dialoga gaisotnē, regulāri apmainoties ar 
informāciju. Jūs varat paļauties uz manu apņemšanos nodrošināt, ka Parlaments kā viens no likumdevējiem un 
budžeta lēmējinstitūcija tiek iesaistīts vienlīdzīgi ar Padomi. 
 
Nodarbinātības un sociālo lietu komitejas jautājumi 

17. Būdams priekšsēdētājas izpildvietnieks jautājumos par labklājību un rūpniecības stratēģiju, Jūs būsiet 
atbildīgs par Publiskā iepirkuma direktīvas pārskatīšanu. Šai direktīvai var būt izšķiroša nozīme augstu darba 
standartu veicināšanā. Sociālie partneri ES līmenī ļoti skaidri norāda, ka ar šo direktīvu ir jānodrošina lielāka 
aizsardzība nodarbinātajiem Eiropā.  
Kā Jūs nodrošināsiet, ka tiek stiprināti ES publiskā iepirkuma tiesību aktu sociālie aspekti, jo īpaši attiecībā uz 
sociālajiem piešķiršanas kritērijiem publiskā iepirkuma līgumos, ņemot vērā: apakšuzņēmēju ķēdes ierobežošanu 
un darba starpnieku lomas regulēšanu; nodarbināto tiesību ievērošanas un koplīgumu piemērošanas garantijas; 
nodarbinātības iespēju uzlabošanu personām ar invaliditāti un darbiniekiem ar atbalsta vajadzībām; tāda 
stāvokļa nodrošināšanu, ka bezpeļņas/sociālās ekonomikas pakalpojumu sniedzēji netiek izslēgti no publiskiem 
līgumiem?   

Es kā eiropietis lepojos ar mūsu augstajiem darba standartiem un apņemos tos stiprināt. Šie standarti ir būtiski, lai 
veicinātu veselīgu konkurenci un nepieļautu situāciju, kur konkurētspējas labā tiek upurēta mūsu radīto darbvietu 
kvalitāte. Esmu cieši pārliecināts, ka ES publiskajam iepirkumam ir svarīga nozīme šo standartu veicināšanā.  

2014. gada publiskā iepirkuma direktīvās jau tagad ir noteikts, ka, pildot publiskā iepirkuma līgumus, ir jāizpilda 
sociālās un darba tiesību saistības, arī tās, kuru pamatā ir koplīgumi. Direktīvas publiskā iepirkuma veicējiem arī 
piedāvā procedūras instrumentus, lai to nodrošinātu visā iepirkuma procesā. Turklāt noteikumi ļauj publiskā 
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iepirkuma veicējiem radīt iespējas bezpeļņas organizācijām un sociālajiem uzņēmumiem, bet darba devējiem — 
savā personālā integrēt nelabvēlīgākā situācijā esošus darba ņēmējus vai personas ar invaliditāti.  

Tomēr var darīt vairāk. Publiskā iepirkuma direktīvu pārskatīšana, kā paskaidrots atbildē uz 14. jautājumu, ir 
vērtīga iespēja padziļināti izvērtēt tiesisko regulējumu, ļaujot mums apzināt turpmākos iespējamos pasākumus, 
kas vajadzīgi, lai veicinātu sociālo klauzulu izmantošanu, paaugstinot sociālo atbildību un ilgtspēju iepirkumos. 
Šajā procesā liela nozīme ir vietējām iestādēm, kas ir galvenās publiskā iepirkuma izmantotājas un vienlaikus 
labākie eksperti par vietējo nodarbinātības situāciju, kā arī sociālajiem partneriem. Ja mani apstiprinās par 
priekšsēdētājas izpildvietnieku, es gādāšu, ka tie tiek pienācīgi iesaistīti šajā procesā un sniegtu ieguldījumu 
pārskatīšanā.  

Turklāt, ja mani apstiprinās, es papildus likumdošanas darbam vēl vairāk mudināšu izmantot norādījumus, atbalstu 
spēju veidošanai un pielāgotas mācību sesijas gan publiskā iepirkuma veicējiem, gan sociālās ekonomikas 
struktūrām dalībvalstīs. Es atbalstu Komisijas pašreizējos centienus izpētīt, kā tā pati izmanto sociālās klauzulas. 

 

Turklāt man ir stingra pārliecība, ka arī citiem mērķiem, piemēram, vienkāršošanai un noturībai, būs pozitīva 
sociālā ietekme: noturība Eiropā atbalstīs darbvietas, un vienkāršošana uzlabos MVU un sociālo uzņēmumu 
piekļuvi, tādējādi atkal ietekmējot vietējās darbvietas. Patiesībā bieži vien mūsu noteikumu sarežģītības dēļ 
publiskajā iepirkumā nepiedalās mazas saimnieciskās vienības. Es vēlos, lai līdz ar vienkāršošanu un spēju 
veidošanu šīs vienības spētu izmantot potenciālu, ko tām var dot publiskais iepirkums.  

Ja mani apstiprinās, pārskatīšanas gaitā es cieši sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) jautājumos par 
cilvēkiem, prasmēm un sagatavotību, lai apsvērtu, kā šos noteikumus varētu uzlabot, veicinot sociālo dialogu un 
augstus darba standartus, uzlabojot nodarbinātības iespējas personām ar invaliditāti un veicinot sociālo ekonomiku 
un iekļaujošāku sabiedrību.  

Būs vajadzīga cieša koordinācija, jo es uzskatu, ka publiskā iepirkuma direktīvu pārskatīšana vēlamos rezultātus 
var dot tikai tad, ja to papildina attiecīgais darbs gaidāmajā kvalitatīvu darbvietu ceļvedī un jaunajā Eiropas sociālā 
dialoga paktā. 

Juridiskās komitejas jautājumi 

18. Intelektuālais īpašums bez autortiesībām  

Jūsu pilnvarojuma vēstulē viena no Jūsu darbības jomām ir nodrošināt, ka “mūsu intelektuālā īpašuma politika 
turpina atalgot inovāciju un radošumu un pastiprināt spēkā esošo noteikumu izpildi”.   
Komisijas 2020. gada IĪ rīcības plāna mērķis bija ļaut Eiropas radošajai un inovatīvajai rūpniecībai arī turpmāk 
būt pasaules līderei un paātrināt Eiropas zaļo un digitālo pārkārtošanos. Šā IĪ rīcības plāna rezultātā jo īpaši tika 
stiprināta intelektuālā īpašuma aizsardzība, pieņemot regulu par amatniecības un rūpniecības ražojumu 
ģeogrāfiskās izcelsmes norāžu (ĢIN) aizsardzību un pārskatot 20 gadus vecos dizainparaugu tiesību aktus, kas IĪ 
padara piemērotu digitālajam laikmetam. Patentu tiesību aktu kopuma, kurā Eiropas Parlaments pieņēma nostāju 
pirmajā lasījumā un par kuru šā sasaukuma laikā notiks sarunas, mērķis ir ierosināt jaunus noteikumus, lai 
palīdzētu uzņēmumiem, jo īpaši MVU, maksimāli izmantot savus izgudrojumus un jaunrades produktus, un 
atbalsta ES konkurētspēju un tehnoloģisko suverenitāti, jo īpaši nodrošinot, ka galvenos patentētos produktus var 
darīt pieejamus krīzes laikā. No dokumentu kopuma patentu jautājumos materiāliem acīmredzami izriet, ka 
Padomē pastāv īpašas grūtības (SEP materiāli), neraugoties uz aktuālākajām tendencēm, kas liecina, ka ES zaudē 
tirgus daļas salīdzinājumā ar Āzijas un ASV ekonomikas dalībniekiem. Intelektuālā īpašuma rīcības plāna 
rezultātā tika pieņemta arī ES rīkkopa cīņai pret viltošanu, kuras “mērķis ir veicināt sadarbību starp tiesību 
subjektiem, pakalpojumu sniedzējiem un tiesībaizsardzību, vienlaikus veicinot paraugpraksi un modernu rīku un 
tehnoloģiju izmantošanu”. IĪ ir galvenais ekonomikas izaugsmes virzītājspēks, jo nemateriālajiem aktīviem ir 
arvien lielāka nozīme globālajā inovācijas sacensībā. Tomēr, kā uzsvērts M. Draghi ziņojumā, viss liecina par to, 
ka ES uzņēmumi, jo īpaši MVU, cenšas atturēties no savu IĪ aktīvu aizsardzības, jo īpaši tāpēc, ka IĪT pieteikumu 
iesniegšanai ir vajadzīgas sarežģītas, dārgas un ilgstošas procedūras. Šāda situācija neļautu uzņēmumiem 
konkurēt pasaules mērogā un izmantot vienoto tirgu. Turklāt MI tehnoloģiju attīstība vai dažu tehnoloģiju neētiska 
izmantošana, piemēram, maldinošas saskarnes izmantošana, var radīt jaunas problēmas intelektuālā īpašuma 
regulējumam, kas joprojām nav atrisināts un kas var potenciāli ietekmēt inovāciju, radošumu un ES konkurētspēju, 
domājot jo īpaši par ģeneratīvo MI un tā saistību ar patentiem, kā arī preču zīmēm, komercnoslēpumiem, kā arī 
intelektuālā īpašuma tiesību piemērošanu. Turklāt pašlaik Komisija periodiski pārskata ES tiesību aktus par preču 



 – 22 –   

zīmēm. Attiecībā uz komercnoslēpumiem, jo īpaši saistībā ar MVU, ir vajadzīgi papildu centieni, lai veicinātu 
informētību un cīnītos pret komercnoslēpumu zādzību globālās tehnoloģiskās inovācijas kontekstā.  
Ņemot vērā šīs problēmas, kādus pasākumus Jūs veiktu, lai nodrošinātu, ka visi pašreizējie IĪ noteikumi tiek 
pienācīgi īstenoti, un vai Jūs ierosināsiet jaunas iniciatīvas, piemēram, komercnoslēpumu vai preču zīmju jomā, 
lai nodrošinātu, ka ES regulējums joprojām tiek piemērots, lai atalgotu inovāciju un radošumu digitālajā laikmetā 
un atbalstītu ES ilgtermiņa izaugsmi un konkurētspēju, vienlaikus pastiprinot centienus veicināt sarunas par 
priekšlikumiem, kas pārņemti no iepriekšējā sasaukuma? 

Nemateriālie aktīvi veido ievērojamu daļu no korporatīvajiem aktīviem un ir viens no spēcīgākajiem stimuliem 
investēt uzņēmumā.  Piemēram, jaunuzņēmumiem, kas izmanto patentus un preču zīmes, ir 10 reizes lielāka 
iespēja iegūt iespējkapitāla finansējumu. Tāpēc intelektuālais īpašums ir būtisks konkurētspējas elements.  

Tomēr ES patenta noteikumu kopums joprojām ir sadrumstalots. Ja mani apstiprinās, es vispirms pievērsīšos šīs 
sadrumstalotības likvidēšanai, veicinot vienoto patentu sistēmas plašāku ieviešanu, ne tikai 18 dalībvalstīs, kā 
tagad, lai samazinātu izmaksas, palielinātu juridisko noteiktību un izmantotu Vienotās patentu tiesas vienoto 
jurisdikciju, paļaujoties uz to, ka Eiropas Patentu iestāde turpinās pildīt savu uzdevumu un izdos vienotos patentus.  

Šajā sakarā es centīšos pabeigt patentu tiesisko regulējumu, izejot no Eiropas Parlamenta atbalsta visiem trim tā 
pīlāriem, no kuriem divi ES Intelektuālā īpašuma birojam uzticētu jaunus pienākumus. Es plānoju cieši sadarboties 
ar dalībvalstīm, lai pabeigtu šīs reformas, kuras atrisina vissteidzamākās problēmas, kas saistītas ar ES patentu 
acquis un kuru mērķis ir pilnveidot un nostiprināt vienoto patentu sistēmu.  

Ar papildu aizsardzības sertifikāta regulu priekšlikumiem mērķis ir samazināt administratīvo slogu un garantēt 
saskaņotību farmācijas industrijā un agroķīmijas nozarē, jo sevišķi maziem un vidējiem uzņēmumiem, un 
nostiprināt vienoto patentu sistēmu. Savienības vajadzība pēc efektīviem intelektuālā īpašuma instrumentiem, ar 
ko reaģēt uz krīzēm, kas visā vienotajā tirgū ietekmē vērtības ķēdes, tiks risināta ar piespiedu licencēšanas regulas 
priekšlikumu, kas drīz sasniegs trialoga posmu. Uzticams un pārredzams standartiem būtisko patentu licencēšanas 
regulējums gādās par to, lai ES būtu licenciāriem un licenciātiem pievilcīgāks investīciju galamērķis. Tālab es 
aktīvi piedalīšos abu likumdevēju darbā, mazinot licencēšanas domstarpības tirgos, kas ir kritiski svarīgi 
Savienības konkurētspējai, jo īpaši ņemot vērā lietu interneta parādīšanos un izmaiņas globālajā līdzsvarā starp 
īpašumtiesībām uz standartiem būtiskiem patentiem. Visbeidzot, ES Biotehnoloģiju direktīvā, kas tika ieviesta 
pirms vairāk nekā divdesmit gadiem, ir noteikti biotehnoloģisko izgudrojumu patentēšanas pamatprincipi. Tā kā 
biotehnoloģiju tirgus attīstās, mums ir jānodrošina, ka intelektuālā īpašuma aizsardzība optimāli veicina ES 
biotehnoloģiju nozares attīstību un tiek apsvērta kā viens no elementiem, gatavojot nākotnes ES biotehnoloģiju 
aktu.  

Otrkārt, ja mani apstiprinās, es apņemos joprojām modernizēt intelektuālā īpašuma regulējumu, lai to pielāgotu 
jaunajai tirgus realitātei, piemēram, mākslīgajam intelektam (MI), un iespējamām problēmām, kas var rasties, tajā 
pašā laikā prioritizējot mūsu iedzīvotāju labklājību un ES rūpniecības mērķus. Nesen ir modernizēts gan mūsu 
preču zīmju, gan dizainparaugu tiesību acquis, lai pielāgotos digitālajam laikmetam un reizē samazinātu 
administratīvo slogu, un jaunie noteikumi par amatniecības un rūpniecības ražojumu ģeogrāfiskās izcelsmes 
norādēm smeļas mazizmantoto vērtību, ko rada mūsu amatnieki un amatnieces. Turēdami vērtē tradicionālo 
zinātību, mēs intelektuālo īpašumu liksim lietā, lai atzītu viņu mūža darbu un aizsargātu labi atalgotus darbus, arī 
mazāk industrializētos reģionos. Lai gan MI var radīt problēmas ar intelektuālā īpašuma tiesību pamata 
koncepcijām, piemēram, izgudrojuma piederību, patentspēju, autorību un ekonomiskās rentes sadali, es uzskatu, 
ka mums būtu jāpanāk līdzsvars starp inovācijas veicināšanu un atvieglošanu un vienlaikus jāgarantē tiesību 
īpašnieku aizsardzība. Raugoties nākotnē, mums būs jānodrošina, ka ES intelektuālā īpašuma sistēma ļauj ieviest 
un izvērst MI un uz MI balstītus risinājumus un ka vienlaikus darbojas atbilstoši aizsardzības pasākumi, lai 
novērstu to ļaunprātīgu izmantošanu. Tas jo īpaši attiecas uz patentu un komercnoslēpumu aizsardzību tagadējā 
lielo rūpniecisko datu laikmetā. 

Treškārt, intelektuālā īpašuma tiesības var investēšanu un konkurētspēju veicināt tikai tad, ja tās tiek faktiski 
īstenotas. Ja mani apstiprinās, es gādāšu, lai nodrošinātu, ka autori un izgudrotāji Eiropas Savienībā par savu 
jaunradi un inovāciju saņem taisnīgu peļņu un ka tiek aizsargāti MVU nemateriālie aktīvi un atvieglota viņu 
piekļuve finansējumam. Mums ir jāsamazina slogs, MVU piemērojot un īstenojot savas intelektuālā īpašuma 
tiesības, jo intelektuālais īpašums var ievērojami uzlabot MVU iespējas iegūt likviditāti un ieviest tirgū inovācijas. 
Ir lielāka iespējamība, ka intelektuālā īpašuma tiesību pārkāpumu dēļ neveiksmi cietīs MVU, nevis lielāki 
uzņēmumi, tāpēc es izpētīšu iespēju piedāvāt stabilu un īpaši pielāgotu MVU intelektuālā īpašuma tiesību atbalsta 
mehānismu, piemēram, no MVU fonda. 2019. gadā viltotas preces veidoja gandrīz 6 % no visa ES importa 
(119 miljardi EUR vērtībā), kā rezultātā tika pazaudētas 670 000 darbvietu un nodokļu ieņēmumos netika iekasēti 
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15 miljardi EUR. Tāpēc Komisijai centrāls elements ir izpildes panākšana. Šajā nolūkā es centīšos īstenot 
Komisijas ieteikumu par viltošanas novēršanu, kas ietver pasākumus un instrumentus, ar kādiem vērsties pret 
viltošanu un uzlabot intelektuālā īpašuma tiesību īstenošanu. Viens no šiem instrumentiem ir nesen publicētā 
kiberzādzību novēršanas rīkkopa, kuras mērķis ir labāk sagatavot MVU problēmām, ko rada komercnoslēpumu 
zādzība tiešsaistē, un mazināt kiberuzbrukumu negatīvās sekas.   

Visbeidzot, nemateriālo aktīvu aizsardzībai un piesaistīšanai ir vajadzīga saskaņota starptautiska intelektuālā 
īpašuma stratēģija. Ja mani apstiprinās, es plānoju proaktīvi aizstāvēt Savienības intereses starptautiskos 
intelektuālā īpašuma forumos, piemēram, Pasaules Intelektuālā īpašuma organizācijā. 


